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Povečati vpliv 
delavcev na kulturo

Pod tem  n aslovom  je  B oris 
L ip u ž ič  n ap isa l č lan ek  v 39 . 
štev ilk i K o m u n ista . K e r  je  v se
b in a izred n o  po m em b n a sm o  se 
o d lo č ili , da del se stav ka o b 
jav im o  tu d i v našem  glasilu . 
S in d ik a ti si p r izad ev a jo , d a  bi 
tu d i k u ltu rn a  d e javn ost p o m e 
n ila  važn o sestav in o  d e lav če 
vega vsakdana.

V  pred logu  d o k u m e n ta  za
10. k o n gres Z veze sin d ik atov  
S loven ije  so o p red e ljen a tudi 
s ta lišč a  in usm eritve o  vlogi-in  
n alo g ah  sin d ik atov  pri ra z 
v ijan ju  ku ltu rn eg a  življen ja d e 
lavcev v organ izacijah  zd ru že
n ega dela . H k rati p a  so  širše 
zastav ljen e  n aloge n a p o d ro č ju  
k u ltu re , k i se j ih  m orajo  u č in 
ko v ite je  lo titi prav sin d ik ati k o t  
d ru žb e n o p o litič n a  organ izac ija  
delavcev , socia ln ih  n osilcev  
d ru žb en ega in g o sp o d arsk e ga  
razvo ja . D elavčevega vpliva n a 
ob likovan je  in u resn ičevan je  
k u ltu rn e  po litik e  ni m o g o če  
om ejevati zgolj na razprave o 
m ateria ln ih  p o treb ah  in p ri
spevnih  sto p n jah  za k u ltu ro . 
Z ato  b o  m ed  n alogam i na k u l
turnem  p o d ro č ju  v o sp red ju  
vprašan je  razredn ega b o ja  v k u l
turi, k i se izraža zlasti v p r i
zadevan jih  za uveljavljan je 
sam o u prav ljan ja  t e r '  sam o 
u pravn ega p o lo ža ja  ku ltu re  v 
zdru žen em  delu .

Politična akcija sindikatov 
bo torej usmerjena v razvijanje 
in utijevanje novih družbeno
ekonomskih odnosov v kulturi 
ter v izenačevanje družbeno
ekonomskega položaja delavcev 
v kulturi z delavci v drugih 
dejavnostih. To pa zahteva hit
rejše uveljavljanje dohodkovnih 
odnosov na podlagi svobodne 
menjave dela ter učinkovitejše 
delovanje delegatskega sistema 
in kulturnih skupnosti. Spričo 
tega je v organizacijah združe
nega dela ena temeljnih nalog 
sindikatov, da spodbujajo delo 
delegacij ter njihovo povezanost 
s samoupravnimi organi. Več 
pozornosti pa bodo prav sindi
kati morali posvetiti delu dele
gatov uporabnikov in širšega 
družbenega interesa v samo
upravnih organih in program
skih svetih ter demokratičnemu 
samoupravnemu odločanju v 
organizacijah dela na področju 
kulture.

Ljubiteljstvo žlahtni 
kakovost prostega časa

V  pred logu  k o n gresn ega d o 
k u m en ta  je  poseb e j p ou d ar jen o , 
da b o d o  sin d ik ati p reprečevali 
podcen jevan je  sp o so b n o sti d e 
lavcev za so u stv a ijan je , razu m e
vanje in vredn oten je  k u ltu rn o  
-um etn iških  stvaritev. Prav lju 
b ite ljsk a  k u ltu rn o  u m etn išk a 
d e javn ost je  k o t organ iziran a 
k u ltu rn a  sila d o k aza la , d a  nudi, 
razvija in žlah tn i k ak o v o st  in 
izb o r k u ltu rn e  porab e  v p ro s
tem  č a s u .- L a h k o  re č e m o , d a  
p o m em b n o  prispeva k  tem u , da 
v k u l turn o-um etn išk i lju b ite lj
sk i d e javn osti ak tiven  delavec 
lah k o  ne le d o je m a  tak o  im en o
vano v isok o  k u ltu ro , tem v eč je  
tu d i dejavn ik  pov ezovan ja  in 
zd ru žev an ja  ku ltu re  z drugim i 
sestav in am i zd ru žen ega dela.

T u d i tak o  b o d o  sin d ik ati p r i
pom ogli k  o dp rav ljan ju  ovir, k i 
lo č u je jo  vrhunsko k u ltu ro  in 
vrhunske u m etn iške  do sežk e  od  
d e lav ca in n jegovega ku ltu rn ega 
in teresa . In teres delavcev za 
d ru žb en o ek o n o m sk i po ložaj 
ku ltu rn ih  organ izacij in delav- 
c e r  v ku lturn i d e javn osti se 
lah ko sp o d b u ja  in razvija pred- 
vsern z n eposredn im  so d e lo 
vanjem  u p o rab n ik o v  ter p o k lic 
nih  in lju b ite ljsk ih  izvajalcev pri 
snovan ju  in uresn ičevan ju  p ro 
gram ov ku ltu rn ega življen ja v 
organ izacijah  združen ega dela 
in ku ltu rn ih  p rogram ov  sp loh . 
D osed an je  izkušn je  v m n o ž ičn i 
ku ltu rn i lju b ite ljsk i de javn osti 
(n pr. pevsk i zb o ri, likovne k o lo 
nije, literarno ustvaijanje, fol
klora, dramske skupine) utrju
jejo prepričanje, da je treba 
delo po tej poti vztrajno na
daljevati. Zato bodo sindikati 
kot doslej ne le podpirali tem
več tudi neposredno sodelovali 
pri izvedbi različnih oblik stro
kovnega izpopolnjevanja men
torjev posameznih zvrsti lju
biteljskega kulturnega delovanja 
ter usposabljanja organizatorjev 
kulturnega življenja delavcev. 
Spodbujali bodo tudi hitrejši 
razvoj kulturnih dejavnosti de
lavcev iz drugih republik in 
pokrajin, ki živijo v Sloveniji, 
predvsem njihovo povezovanje 
v kultumo-umetniške skupine 
in društva, kjer bodo spoznavali 
slovensko in negovali lastno 
kulturno tradicijo in narodnost
no samobitnost.

Mladina pomaga z delom povsod! Slika je z mladinske delovne akcije na Primorskem, kjer so gradili 
vodovod. Mladim čestitamo k njihovemu kongresu!

/

Skoraj brez pripomb

Razgovor z zdravnikom
Stanje v zdravstvu je na sploh 

zelo težko. Ni torej le pri nas 
'jako. Raven pravic je izredna, 
zavest pri uporabnikih pa še 
vedno sorazmerno slaba. Zakaj 
.govorimo o zavesti? Zato, ker 
bi marsikdo, ki danes išče po
moči v zdravstveni ambulanti 
moral naj p rt j sebe vprašati, če 
je obisk zdravnika tudi potre
ben.

Mnogo je takih, ki bi lahko 
ravnali drugače in bi s tem 
prihranili družbeni denar in 
zdravniku omogočili delo tam, 
kjer je resnično potreben. Ob
činska zdravstvena skupnost že 
nekaj časa ne zmore vseh bre
men, to je znano vsem obča
nom.

In kako je v naši občini glede 
koriščenja zdravstvenih uslug?

Odgovoril je dr. Ivo But, vodja 
TOZD Splošno zdravstvo Mo
zirje.

Samo tile skromni po
datki povedo veliko. Smo v 
regiji in republiki najskromnejši 
pri koriščenju uslug specialistov 
in bolnic, najnižji stalež imamo 
v regiji, več izdamo za zdravila, 
kar je posledica naporov, da bi 
se čimveč občanov lahko po
zdravilo doma, v regijskem me
rilu izpadamo kot nad
povprečni koristniki obiskov na 
domu, vendar pa je najbolj zgo
voren podatek, da je prišlo v 
prvem polletju na 100 prebival
cev kar 300 pregledov, kar po
meni trikrat večje število obis
kov pri zdravniku kot v drugih 
občinah naše regije. Ali ne pove 
to dovolj? Ali lahko kaj sto
rimo?

P redsedstvo  o b č in sk e ga  sin
d ikaln ega sveta je  pred  k o n 
gresom  slovenskih sin d ik atov  
tem eljito  n ačrto v a lo  p red k on 
gresne naloge n a vseh ravneh.

O snovne organ izacije  so  dobile  
gradivo , k i b i ga naj obravnavali 
n a  sestan k ih  z delavci, član i 
s in d ik ata . .

K o  so  n a p redsedstvu  ob rav
navali uspeh  predkongresne d e 
jav n o sti po  osnovnih  o rgan izaci
ja h  n iso  bili zadovo ljn i. Izk az a
lo s e je  n am reč , d a je  vse preveč 
osnovnih  organ izacij, k i so  e n o 
stavn o  sp o ro č ile , d a  n a p red lo 
žen o gradivo in n jegovo vsebino 
n im a jo  p rip om b . T o  lah ko p o 
m en i, da razprave n iso  bile d o 
volj pog lob ljen e  ali dovolj 
sk rb n o  pripravljene. Č e je  tem u  
tak o , po tem  gre za  d ok aj ne
odgovoren  o d n o s d o  p ri
zadevan j sin d ik ata , k i naj bi 
d o b il svo jo  p o trd itev  n a  rep u b 
liškem  kon gresu .

Vendar pa povsod le ni bilo 
tako! Nekatere pripombe so 

\b i le  zelo stvarne in potrjujejo 
dejavno vključevanje nekaterih 
sindikalnih sredin v skupna pri
zadevanja. Tako so med drugim 
opozarjali, da je izrednega po
mena odpiranje šol navzven, se 
pravi, da se šole vključujejo v 
življenje okolja v katerem delu
jejo. Seveda pa to hkrati za
hteva vključevanje občanov v 
šolsko življenje. Pričakujejo, da 
se bo to sodelovanje, predvsem 
z delovnimi organizacijami po
globilo, če bodo delovni kolek
tivi v svoje akte vključili to 
obvezo v svoj razvoj del in 
nalog. Ponekod so opozorili, da 
obstaja nevarnost različne ravni 
standarda šol, ki je odvisen od 
stanj v gospodarstvu. Te razlike 
so že sedaj opazne. Ne gre pa 
dovoljevati razlik med šolami, 
ki morajo v bistvu biti povsod 
na dogovorjeni ravni. Tudi gle
de kulturnih dobrin za šolsko 
mladino so bili kritični, saj so 
menili, da se dela velika razlika 
med otroci, ki so oddaljeni raz
nim centrom in med tistimi, ki 
žive v njih. Tu je treba zagoto
viti več sredstev, da se kulturna 
doživetja približajo vsem v ena
ki možni meri.

N ekatere  pripom be so  b ile  
usm erjen e v v eč jo  p o d p o ro  raz
vo ju  celodnevne osnovne šole, 
k a r  b i b ilo  še posebej p o m em b 
n o  v in du strijsk ih  sred išč ih . Po- . 
n ek od  so  dali poseben  p o 
u darek  ku ltu rn em u  življen ju  d e
lavcev, k i m o ra  p o sta ti e n ak o 
vredna sestav in a dela v O Z D . 
Seveda ni m an jk alo  p rip om b , 
da je  gradivo p reob sežn o  in 
d e lo m a prem alo  razum ljivo, saj 
se vedn o še u p o rab lja  preveč

tu jk . Tudi ni b ilo  dovolj ja sn o  
n ak azan o , k ak o  se naj sind ikat 
vk lju či v prizadevan ja za e n o t
n o st n ašega ju goslov an sk ega 
trga. T u di na delitev članarine 
so  im eli p rip om b e, ker ne o sta ja  
osnovnim  organ izacijam  dovolj 
sredstev  za  n jih ovo delovan je .

P redsedstvo  je  pripravilo še 
poseb en  razgovor z delegati, na 
katerem  so  j ih  seznanili s pri
pom bam i naših  sindikaln ih  
organ izacij. -

Mesec požarnega varstva
Že dolgo vrsto let se je vršil 

teden požarne varnosti v mese
cu septembru, zadnji dve leti pa 
v mesecu oktobru. Ker je pro
gram aktivnosti za teden požar
ne varnosti vključen v letošnji 
program akcije NNNP — 82 in 
programirane aktivnosti zahte
vajo za realizacijo daljši čas, je 
predsedstvo GZ Slovenije na 
seji dne 22. junija 1982 skle
nilo, da podaljša teden požarne 
varnosti na mesec požarne var
nosti — torej vse ves mesec 
oktober, pod geslom: „Vse za 
požarno varnost!“

Akcija ima namen zmanj
šanja vsakoletnih materialnih 
škod, ki nastajajo tako v druž
benem, kakor tudi zasebnem 
sektorju. Ugotovljeno je, da je 
za 80 % požarov kriv človek s 
svojim ravnanjem, bodisi zaradi 
nepoučenosti, neprevidnosti ali 
celo malomarnosti. Vsakoletni 
požari terjajo ogromno materi
alno škodo in tudi človeške 
žrtve. V ilustracijo naj bo po
sredovan podatek, da znaša 
povzročena škoda po požarih v 
zadnjih letih v SFRJ 3,5 milijar
de dinarjev, življenje pa je iz
gubilo 530 ljudi. Mar ni to 
prevelik davek za našo družbe
no skupnost.

Nevarnost požarov je vsak 
dan prisotna, na vseh področjih 
dela in življenja. Preprečevanje 
požarov mora postati trajna 
skrb slehernega občana, postati 
mora del krajanove kulture in 
zavesti. Mesec požarne varnosti 
se mora večji meri, kot jdoslej 
odražati v krajevnih skupnostih,

saj prav tu obstajajo izvori za 
požarno nevarnost pa tudi dru
ge nesreče. Akcija mora zajeti 
vse hišne svete, delovne organi
zacije, obrtno dejavnost in po
samezna gospodinjstva. Vsi naj 
bi pregledali vse nevarnosti in 
odpravljali zapažena žarišča ne
varnosti za požare. Med osnov
nimi povzročitelji lahko prav 
človek kot delavec v združenem 
delu, član krajevne skupnosti, 
gasilske organizacije ali delegat 
v SIS za varstvo pred požarom 
sam doprinese k samoupravni 
organiziranosti požarnega var
stva v okviru akcije NNNP. Pri 
tem bo prav gotovo pomembno 
in potrebno sodelovanje druž
benopolitičnih organizacij v 
krajevni skupnosti.

Občinska gasilska zveza Mo
zirje je že prejela operativni 
program na seji predsedstva, 
dne 25. septembra 1982, ki ima 
po svoji vsebini namen opozo
riti in seznaniti krajane v nevar
nosti in posledicah požarov.

Ta operativni program je del 
programa gasilskih društev v ob
čini, ki ga lahko sama po po
trebi še dopolnijo.

Akcija meseca požarne var
nosti naj torej spodbudi sleher
nega posameznika, društvo, de
lovno organizacijo in druge k 
uresničitvi zastavljenih ciljev. 
Namen akcije je množičnost 
pod geslom „vsi za požarno 
varnost“. Prepričani smo, da ob 
aktivni vključitvi vseh navede
nih tudi uspehi ne bodo izosta
li.

H. F.

Obdelano,
neobdelano
zemljišče

D anes velja bolj k o t kdaj ko li 
pravilo , da m orajo  vsa km etij
ska zem ljišča  b iti sk rbn o  o b 
delana. D ru žba p ričak u je  od 
n ašega k m etijstva  dovolj h rane, 
da bi tak o  prišted ila  dragocene 
devize. Pa tu d i sicer pom en ijo  
prazne in zapu ščen e km etije 
veliko d ru žb en o  šk o d o , p o 
sebn o  še v našem  obm ejnem  
predelu .

Z ak on sk a d o lo č ila , k i u reja jo  
ko riščen je  km etijsk ih  zem ljišč  
so  v b istvu  že sta ra , skozi le ta 
so  se n eko lik o  sprem in jala , d o 
poln jevala in prilagaja la . V endar 
so  vedno zah tevala d o b ro  o b 
delane km etijske  površine. Kaj 
se sm atra  dob ro  ob d elan o  ni 
treba posebej -poudarjati, pa  
tudi tu  bi zarad i n epristran osti 
m orali p o u d ariti, da so razlike 
glede na m ožn osti obdelave. 
Z nan o je  pom an jkan je  delovne 
sile v km etijstvu  in zn an o  je  
tudi, dn v današn jih  časih  ne bi 
n ih če  več obdeloval takšn ih  p o 
vršin!, k o t  so  jih  n ek o č  razni 
dn inarji, da so si vsaj m alo 
izb o ljša li svoje življenje. S o 
d o b n a k m etijsk a  pro izvod n ja 
zahteva p a č  d o lo čen e  prilike, 
saj je  vsa u prta  v rab o  stro jev . 
T orej tudi to  je  treb a  u p o štev a
ti, k o  govorim o o  sm otrn i u p o 
rabi zem lje za km etijsk e  n a
m ene. D ru go , k a r  je  p rep o go st 
po jav  pa  je  nesm iselno zaprav
ljanje n ajb o ljših  površin  za g rad 
bene nam ene. Tam  k jer je  zras- 
tel b e to n , seveda ne b o  n ikoli 
več rastla  p šen ica! Ž al je  tak 
šnega b e to n a  k ar preveč. T u d i 
tu sm o  zem ljo  m ačeh o v sk o  o b 
ravnavali, n ism o pom islili pred 
leti, da nas lah ko d o le ti o b 
d o b je , k o  b o  sleherna p ed  zem 
lje d ob rod ošla .

Ali smo morali res čakati, da 
nam voda teče v grlo? Ali 
nismo imeli med množico stro
kovnjakov tudi take, ki bi bili 
pravočasno ukrepali, da bi nam 
danes bilo lažje? Ali je res 
kmečki poklic moral skozi vse 
vrste podcenjevanja? To so 
vprašanja sedanjosti, pomenijo 
pa tako ali drugače tudi bodo
čnost! Sicer pa še ni prepozno 
in to kar danes dela kmetijska 
zemljiška skupnost, ko opozarja 
lastnike slabo obdelanih površin 
na zakon, ki veleva skrb za 
kmetijsko grudo je pač odmev 
klica ki gi ba morali slišati že 
zdavnaj.

Ko je torej govor o' obdelani 
ali neobdelani zemlji, ki jo je 
šteti za kmetijsko ne smč biti 
izgovorov. Pravična mora biti 
odločitev ali je pustota upravi
čena ali ne. Nikakor pa ne 
moremo pristajati na miselnost 
nekaterih lastnikov takšnih 
zemljišč, češ da je zgolj njihova 
odločitev kaj bo z nekdanjimi 
njivami, travniki in pašniki, ki 
so sedaj popisani v tabelah zem
ljiške skupnosti. Ni samo njiho
va odločitev saj gre za v^č kot, 
denimo ljubiteljstvo, gre za naš 
kruh in ne nazadnje za naš 
obstoj.
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Izvršni svet si prizadeva
V razgovoru s predsednikom 

IS SO Moziije Francem Miklav
cem in predsednikom skupščine 
občine Lojzetom Plaznikom 
smo načeli nekatera vprašanja, 
ki zanimajo širši krog občanov.

Izletniški prostor v Logarski 
dolini je v izgradnji. O tem smo 
že večkrat pisali. Znano je, da si 
je spočetka za ureditev tega 
prostora zelo prizadevala kra
jevna skupnost Solčava in daje 
pozneje prevzel skrb za izvedbo 
načrta Turist v Mozirju. Tre
nutno se je zataknilo pri raznih 
dovoljenjih, te pridobiva Turist 
in bodo kmalu na voljo orga
nom, ki na temelju njih odo
bravajo gradnje. Gre namreč za 
gradnjo stavbe v kateri bodo 
sanitarije. K temu je treba do
dati brunarico v kateri bo 
okrepčevalnica, ta že stoji. Se
veda so za prepotreben prostor 
v Logarski dolini, ki bo poleti 
vabil turiste, ki šotorijo in po
zimi nudil prijetno smuko, po
trebnih dosti sredstev. Ta se 
združujejo v občini z razumeva
njem združenega dela. Obetajo, 
da bo že letos možna smuka na 
prijaznem bregu kjer že stoji 
vlečnica.

Televizijski pretvorniki so za 
dolino ob Dreti in Solčavo po
trebni. Prebivalci teh predelov 
naše občine se že nekaj let sem 
pritožujejo nad slabim spreje
mom, še celo prvega programa 
ne dobijo! Občina je takoj 
ukrepala in opozorila RTV 
Ljubljana na takšno stanje. Ne
godovanje je bilo izraženo tudi 
v obliki delegatskih vprašanj na 
skupščini občine. Treba je ve
deti, da ima RTV Ljubljana 
pravilo po katerem je dolžna 
ukrepati, če programa ne vidi 
kakih 1000 prebivalcev. To je 
seveda glede na redko naselje
nost v naši občini nemogoče 
upoštevati.

Pred dnevi so bili strokov
njaki RTV v Floijanu, kjer so 
določili kje naj bi stal stolp in 
pripadajoča stavba za aparatu
re. Slednje so na voljo in jih 
lahko, ko bodo dani pogoji 
namestijo. Težave pa so z elekt
ričnim vodom, ki mora za
gotoviti elektriko ob stolpu. 
Nekateri lastniki zemljišč se 
namreč protivijo postavitvi dro
gov na njihovi zemlji. Tako se 
seveda vsa dela zavlačujejo. Pri 
KS Bočna in Šmartno so ime
novali poseben odbor, ki naj 
poskrbi za razna dela za omen
jene naprave. Elektro Celje bo 
poskrbel za načrt, ki bo naj
manj prizadel lastnike zemljišč 
po katerih naj bi tekel vod. 
Posebej velja pohvaliti razume
vanje kmeta Drobeža iz Flor
jana, ki je brezplačno odstopil 
zemljišče za stolp in zgradbo.

Skupina strokovnjakov je 
opravila meritve tudi na Ljub
nem. Tam so ugotovili, da je 
najprimernejše mesto za pre
tvornik v zvoniku cerkve na 
Rosulah. Soglasje cerkve že 
imajo, sedaj pa mora dati so
glasje še zavod za spomeniško 
varstvo iz Celja. Najbrž ne bo 
težav, ker bo naprava v gornjem 
delu zvonika in ne bo vidna. 
Tudi za Ljubno je na voljo 
potrebna oprema pri RTV 
Ljubljana. To je naključje, ker 
je namreč nekje druge izpadla 
postavitev pretvornika in tako 
je opremo možno postaviti na 
Ljubnem.

Za predele Luč in Solčave 
bodo opravili meritve v pri
hodnjem letu in je torej ra
čunati, da bodo tudi tam v 
prihodnjem obdobju zagotovili 
dober sprejem na TV zaslonih.

Golte bodo služile svojemu 
namenu to zimo, zagotavljajo 
predstavniki IS SO Velenje in 
Mozirja ter DO Pake in Merxa, 
ki si prizadevajo, da bi bilo res 
tako. %Že _ nekaj časa urejajo 
žičniške naprave, tako je pri
čakovati, da bo gondolski pre
voz na Gölte zagotovljen, pa

tudi vse ostale vlečnice in se
dežnica bodo na red do zime. 
Smučišča so očistili pri tem pa 
so sodelovali tudi mladinci. Se
daj je na vrsti ureditev gostin
skih zmogljivosti, hotela, koče 
in okrep če valji ce na spodnji 
postaji. Tu so potrebna določe
na vzdrževalna dela. Trenutno 
so težave z obnovitvijo teptal
nih strojev, ki potrebujejo uvo
žene dele. Dogovarjajo se z DO • 
Rek, da bi priskočila z devizami 
na pomoč. Zapletlo se je ob 
tem, kdo naj prevzame gostin
stvo na Golteh. Najprej je pre
vladovalo mnenje, da naj bo to 
Turist iz Mozirja, vendar je to 
podjetje prešibko za tako veliko 
nalogo. Tudi celjski gostinci 
niso pokazali zanimanja za to, 
je pa upanje, da bo gostinski del 
prevzela DO Paka o čemer pa še 
razpravljajo. Seveda bi kadrov
sko morali pomagati celjski in 
mozirski gostinci.

Za celoten razvoj naj bi po
skrbel konzorcij, ki se ustanav
lja na območju celjske regije. V 
njem bi bile delovne organi
zacije, ki bi tako lažje poskrbele 
za zimski oddih delavcev. Tako 
bi bilo vprašanje kritja pričako
vanih izgub tudi razrešeno, pa 
še izgradnja centra na Golteh bi 
bila možna, saj je znano, da 
manjkajo še nekatere nujne na
prave in ureditve. Verjetno bo 
le tako mogoče brisati z dnev
nega reda dolgoletnih razprav 
vprašanje RTC Golte.

Černivec še vedno čaka na 
dokončno ureditev ceste. Letos 
so s kranjske strani naredili 
nekatere odseke ceste, vendar ti 
niso povezani. Tako je še vedno 
vmes neasfaltirana površina ces
te. Z naše strani so celjski ces
tarji lani opravili obsežna dela, 
ki so terjala velika sredstva saj 
so bila tehnično zelo zahtevna. 
Načrtovali so letos nadalje
vanje, vendar ni bilo sredstev v 
te namene. V občini Mozirje si 
prizadevajo, da bi se dela zopet 
nadaljevala, pa če drugače ne, 
da bi vsaj prestavljeni del ceste 
usposobili.

O d elovni organizaciji VEZ 
Mozirje in poslovni skupnosti
RA—MO pa je izvršni svet SO 
Mozirje sprejel sledeče sklepe in 
stališča:

PS Razvoj Mozirje ni uresni
čila predvidevanj, ki so bila 
zastavljena ob formiranju te 
asociacije združenega dela.

PS Razvoj se nagiba k organi
ziranju trgovske OZD v občini, 
kar pa glede na našo gospodar
sko moč ni primemo.

PS Razvoj mora svoje poslo
vanje takoj vskladiti in poenoti
ti z ustrezno registracijo pri 
ustreznem sodišču.

PS Razvoj nikakor ne sme 
dodatno zaposlovati kakršno 
koli delovno silo.

Članice PS Razvoj morajo 
ponovno oceniti delo in funkci

je formiranja poslovne skupno
sti in na osnovi le-te pripraviti 
ustrezne samoupravne akte.

Ob definiranju novih funkcij 
poslovne skupnosti, je nujno 
spoštovati racionalnost zaposlo
vanja režijskih celavcev in pro
učiti ali ni smotrno, da se ta 
dela opravljajo v eni izmed pod
pisnic samoupravnega sporazu
ma, o združevanju.

Sedanjo preveč zaposleno de
lovno .silo pa morajo članice 
poslovne skupnosti prerazpore
diti v svoje OZD.

Glede na rezultate poslovanja 
in ugotovitve kontrolnega pre
gleda SDK za zaključni račun 
1981, ocenjuje Izvršni svet, da 
so osebni dohodki v PS Razvoj 
v povprečju previsoki, zato jih 
morajo v povprečju znižati za 
20 % .

Ta ukrep velja od 1. 10. 
1982 dalje pa do ureditve od
nosov v poslovni skupnosti z 
ustreznimi samoupravnimi akti.

PS Razvoj pa ponovno za
dolžujemo, da posreduje po
datke o izplačanih povprečnih 
osebnih dohodkih za letošnje 
leto.

V zvezi s poslovanjem DO 
VEZ pa je Izvršni svet prejel 
naslednje sklepe in stališča:

Izvršni svet ocenjuje, da lan
skoletna reorganizacija takrat
nega Komunalnega podjetja v 
DO VEZ, ni dala ustreznih re
zultatov, saj je preohlapna in 
prerazkošna za sorazmerno ni
zek ustvarjeni dohodek. Eno
stavno je v ta poslovodni proces 
vključenega preveč režijskega 
dela, ki pa ne omogoča kvalitet
ne strokovne rešitve.

Izvršni svet ocenjuje, da bi 
bilo primemo iskati odgovor
nost za neučinkovito organizi
ranost DO.

Očitno je, da v DO VEZ ne 
gospodarijo z družbenimi sred
stvi kot dober gospodar. Zato je 
nujno iskati odgovornost za ne
upravičeno trošenje družbenih 
sredstev.

Nujno je analizirati in okrepi
ti kadrovski sestav DO VEZ in 
zmanjšati režijske službe. To pa 
bo možno z ustrezno reorga
nizacijo.

DO VEZ je preveč angažira
na s sredstvi v PS Razvoj in v tej 
zvezi prevzema tudi previsoke 
rizike poslovanja.

Bremena se morajo enako
merneje porazdeliti tudi na 
ostale članice poslovne skupno
sti.

V zvezi z kratkoročnimi 
ukrepi in nadaljnjo usmeritvijo 
DO VEZ in PS Razvoj pa je 
izvršni svet SO Moziije sprejel 
naslednje sklepe:

Izvršni svet še nadalje pod
pira delovanje poslovne skupno
sti, seveda ob ustreznem defini
ranju njene funkcije. Programi, 
ki se preko PS realizirajo, mo
rajo teči naprej, s tem, da po
slovna skupnost in njene čla-

Ob občinskem prazniku pobratene občine Čajetina so odprli konfekcijski obrat Mladost, ki izdeluje za 
Elkroj hlače. Poslovno sodelovanje se zelo dobro razvija.

nice analizirajo neidoče pro
grame in pripravijo nove. *

Izvršni svet se strinja s pred
logom družbenega pravobranil
ca samoupravljanja, ki predlaga 
zborom občinske skupščine 
Moziije, da nastopi z ukrepi 
družbenega varstva zoper DO 
VEZ in PS Razvoj ter z odstra-, 
nitvijo poslovodnih organov 
DO, PS in TOZD.

Za izvrševanje funkcij poslo
vodnega organa v DO VEZ 
predlaga Izvršni svet imenova
nje kolektivnega poslovodnega 
organa, z oblikovanim ustrez
nim programom dela za odpra
vo kritičnih razmer..

Ta program naj pripravi že 
imenovana komisija pri IS.

Vso podporo in sodelovanje 
temu organu pa bosta nudila 
tudi IS St) Moziije in SA-ŠA 
GZ Titovo Velenje.

Izvršni svet bo posebej bedel 
nad delom TOZD Komunala in 
gradbena dejavnost, saj je ta 
TOZD skupnega oz. posebnega 
pomena za OZD in občane v 
občini.

Izvršni svet predlaga, da se v 
organizacijskem smislu poenoti
jo poslovne funkcije nabava, 
proizvodnja in prodaja.

Izvršni svet zadolžuje organe, 
predvsem pa poslovodne organe 
v DO VEZ in PS Razvoj, da 
zagotavljajo normalno delo in 
prodajo, ki se mora zaradi zalog 
pospešiti.

Izvršni svet predlaga, da se z 
nastalo situacijo seznanijo de
lavci DO VEZ in PS Razvoj, 
kajti le-ti bodo morali prevzeti 
največje breme za sanacijo raz
mer. V to naj se vključi tudi 
Občinski sindikalni svet.

Za razprave pa Izvršni svet 
zadolžuje člane že imenovane 
komisije: Franc Finkšt, Jože 
Tlaker, Leopold Supin.

Poleg njih pa še: družbenega 
pravobranilca samoupravljanja 
Rudija Pepeikota, Rudija Za- 
geija in Franca Miklavca.

N e  g re  z a  s o c ia ln i 
z a k o n

Predlog za izdajo zakona o 
pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju, ki je bil sicer ob
javljen že pred počitnicami, je 
te dni glavna tema številnih 
razprav; o njem so razpravljali 
tudi nekateri organi RK SZDL, 
te dni pa se je ta faza razprav 
zaključila na zasedanju zborov 
skupščine SR Slovenije.

Gre za zakon, ki tako ali 
drugače zadeva slehernega de
lavca in občana, zato sta šte
vilčnost in živahnost razprav 
razumljiva. Povsod so podprli 
zahtevo, da je ob osnutku za
kona treba omogočiti kar naj
širšo javno razpravo; če kdaj, je 
prav gotovo v tem primeru na 
mestu geslo „hiti počasi“, saj 
nikakor ne bi bilo prav, če bi 
hoteli nove rešitve uveljaviti 
čimhitreje, če bi to šlo na 
r ačun kvalitete. To se je nam
reč zgodilo prav ob sprejemanju 
zveznega temeljnega zakona o 
pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju, ki ga je zvezna 
skupščina sprejela konec prej
šnjega mandata, med tem pa se 
je že pokazalo, da ga ne bo moč 
začeti izvajati v roku, ki je bil 
predviden. Temeljita razprava 
in iskanje res najprimernejših 
rešitev sta še posebno nujna, 
ker predlog za izdajo zakona 
prinaša izredno pomembne no
vosti: vključitev kmetov v sis
tem enotnega pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja, spre
membe odnosov na področju 
invalidskega zavarovanja, tako 
da bi v prihodnje združeno delo 
samo prevzelo večji del pristoj
nosti in odgovornosti na tem 
področju, možnost predčasne 
upokojitve, uvedba zajamčene 
pokojnine, izenačevanje izven- 
zakonske skupnosti z zakonsko, 
vštevanje določenega dela vojaš
kega roka v pokojninsko dobo. 
V razpravah se bo torej treba 
odločati o zares pomembnih 
zadevah, za posameznike in za 
združeno delo v celoti.

Razumljivo je da so se raz
prave še največ vrtele okrog 
vključevanja kmetov v sistem

pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja, kar je s sistem
skega vidika tudi naj-, 
pomembnejša novost. Po eni 
strani pomeni bistven korak k 
uresničevanju ustavne določbe, 
da imajo kmetje na podlagi 
osebnega dela v načelu enak 
položaj in v osnovi enake pra
vice, kot delavci v združenem 
delu z družbenimi sredstvi.

Hkrati pa pomeni tudi bistveno 
dopolnitev našega sistema soci
alne varnosti, saj s tem v bistvu 
že prehajamo na sistem sploš
nega (nacionalnega) zavaro
vanja. V vseh razpravah so to 
novost podprli, seveda pa kon
kretizacija v zakonskih določ
bah ne bo lahka stvar, odpira se 
namreč vrsta vprašanj in pro
blemov. Razprava se namreč ne 
bi smela omejiti na to, da bi 
ugotavljali, koliko bodo v pri
hodnje kmetje prispevali za svo
je pokojnine in kakšne bodo 
le-te. Uresničevanje enakega po
ložaja, na podlagi tega pa enake 
pravice in odgovornosti, zahte
va predvsem, da kmeta oprede
limo kot proizvajalca, ki v od
nosih povezanosti in soodvisno
sti, na podlagi združevanja zem
lje, sredstev in dela, ustvaija 
dohodek in z njim gospodari, 
enakopravno in povezano z dru
gimi delavci. Praktični pro
blemi, kot so neugodna starost
na struktura kmetov, razdrob
ljenost zemljišč, nizka produk
tivna sposobnost dela kmetov, 
ne bi smeli zamegliti tega bist
venega vprašanja in vsiliti prak- 
ticističnih rešitev. Le večja pro
duktivnost in večji dohodek sta 
lahko podlaga za višjo raven 
socialne varnosti, zato tudi za
kon o pokojninskem in invalid
skem zavarovanju ne more po
večati te ravni, ne da bi se 
obenem vsaj posredno dotaknil 
vprašanj produktivnosti, dohod
ka, racionalnosti proizvodnje. V 
tem smislu torej ne gre le za 
„socialni“ zakon in tudi v raz
pravah na to ne bi smeli po
zabiti.

Marija CIGALE

r ~

Pred časom so se pri nas mudili predstavniki novinarskih hiš iz raznih evropskih dežel. Ogledali so si 
tudi Savinjski gaj.

Pozor Radegunda in Šmihel
\  ■ ■

Obveščamo občane naselij Zg. Radegunda in 
Šmihel, da bo zamenjava osebnih izkaznic v četrtek, 
dne 9. decembra 1982 od 7.30 do 16. ure v 
prostorih gostilne ZKZ  Šmihel.

Občani naj si preskrbijo predpisane fotografije 
(3 X  3,5 cm).

Oddelek za notranje zadeve



Vzgojnovarstvena
dejavnost

V DE Mozirje obratujejo za
enkrat štirje oddelki in sicer: 1 
odd. dojenčkov, 1 odd. mal
čkov od 2 — 3, 5 let, 1 odd. 
sredinčkov in 1 odd. starejših 
otrok.

V oddelku dojenčkov je pro
stora glede na opremo za 14 
otrok. Vpisanih je 10.

V oddelku od 2 —'3 , 5 let je 
prostora glede na opremo za 14 
otrok. Vpisanih je 16.

V oddelku od 3, 5 — 5 let je 
prostora glede na opremo za 20 
otrok. Vpisanih je 23.

V oddelku od 5 - )  let je 
prostora glede na opremo za 20 
otrok. Vpisanih je 26.

V DE Nazarje so štirje od
delki in sicer: 1 oddelek mal
čkov od 2 -  3 let, 1 odd. 
mlajših sredinčkov od 3 -  4 let, 
1 odd. sredinčkov od 4 — 5 let, 
1 oddelek starejših otrok od 5 
- 7  let.

V oddelkov malčkov je glede 
na prostor in opremo prostora 
za 14 otrok. Vpisanih je 12 
otrok.

V oddelku mlajših, sredin
čkov je prostora za 20 otrok, 
vpisanih je 17 otrok.

V oddelku sredinčkov je pro
stora za 20 otrok, vpisanih je 
20 otrok.

V oddelku starejših otrok je 
prostora za 20 otrok, vpisanih 
je 26 otrok.

V DE Rečica je prostora 
glede na opremo za 20 otrok, 
vpisanih je 14 otrok.

V DE Ljubno je prostora 
glede na opremo za 40 otrok, 
vpisanih je 29 otrok.

V DE Luče je prostora glede 
na opremo za 20 otrok, vpisa
nih je 12 otrok.

V DE Solčava je prostora 
glede na opremo za 20 otrok, 
vpisanih je 9 otrok.

V DE Gornji grad je prostora 
glede na opremo za 40 otrok, 
vpisanih je 27 otrok.

V DE Bočna je prostora gle
de na opremo za 20 otrok, 
vpisanih je 15 otrok.

Trenutno je v W Z  Mozirje 
vpisanih 257 otrok.

Opomba: V tistih DE, kjer 
število otrok presega opremlje
nost, smo iz DE Mozirje pre
nesli opremo zapovečano število 
otrok, (ležalnike, stole, mize.)

W Z  Mozirje si prizadeva, da 
bi bile polno izkoriščene zmog
ljivosti v vrtcih v naši občini in 
zato smo v decembrski številki 
Savinjskih novic objavili dopis 
pod naslovom: „Novost v otroš
kih vrtcih“ . Staršem ki ne ra
bijo varstva za svoje otroke, 
temveč le vzgojo, smo ponudili 
triurni vzgojni«program dnevno. 
Ta program je tudi cenejši od 
polne vzgojnine.

Žal so na ta dopis prijavili le 
enega otroka iz Mozirja. V le
tošnjem letu sta se za ta pro
gram prijavila še dva otroka v 
DE Nazarje.

V DE, kjer je majhna zasede
nost otrok, starši za enkrat kot 
izgleda ne čutijo potrebe po 
vsestranski vzgoji svojih otrok, 
katero nudimo otrokom v 
vrtcu. Za večino staršev so za
enkrat bolj pomembne materi
alne dobrine kot vzgoja otroka.

Menimo, da je skrb za vzgojo 
in varstvo otrok na nas vseh in 
ne samo na VVZ Mozirje. Ver
jetno se občani naše občine 
premalo zavedajo, da se vzgoja 
prične prav pri najmlajšem 
otroku, ki je za vse tudi najbolj 
sprejemljiv. Oddelki VVZ Mo
zirje bodo nezasedeni tako dol
go, dokler ne bodo starši spo
znali, da je vsestranska vzgoja 
otroku prav tako potrebna kot 
vsakdanja hrana, ki mu jo nudi
jo.
Težave pri izvedbi vzgojnega 
programa v W Z  Mozirje:

Po republiških normativih 
pripada na oddelek dojenčkov 
in malčkov po ena vzgojiteljica 
— oz. medicinska sestra in ena 
varuhinja. Za vse ostale oddelke 
pa velja normativ po ena vzgoji
teljica in polovica varuhinje na 
oddelek. Te normative lahko 
upoštevamo le v večjih DE, kot 
sta Mozirje in Nazarje, kjer je 
zaposleno večje število delavcev 
in je lahko ena varuhinja izme
nično v dveh skupinah.

Ne moremo pa se normativov 
glede zaposlenega osebja do
sledno držati v DE z enim 
samim oddelkom. V teh oddel
kih so otroci od 2 7 let. V
taki skupini je veliko 
individualnega dela z otroki in 
ena sama vzgojiteljica to delo 
težko opravlja. Varuhinja, ki 
naj bi ji bila v pomoč pri delu a 
je v glavnem samo pri spanju, 
Jco odide vzgojiteljica domov.

Poleg tega Pravilnik o var
nosti otrok določa, da morata 
otroke spremljati na sprehodu 
dve osebi. Po vzgojnem pro
gramu, ki je za nas obvezen, pa 
je rečeno, da morajo otroci 
dvakrat v tednu na sprehod.

Delavca, ki bi otroke sprem
ljal na sprehodu nimamo pri
znanega pri SOV občine Mozir
je, kakor ga niso zaenkrat upoš
tevali tudi republiški normativi. 
Izgleda, da na samem vrhu ni 
povezave med zahtevanim in 
zagotovljenim.

Aneks k SaS o temeljih plana 
SOV občine Mozirje za obdobje 
1981 -  85 predvideva tudi 
vključevanje telesno in duševno 
prizadetih otrok v redne od
delke vrtca.

Oddelek, ki ima v rednem 
varstvu prizadetega otroka, bi 
moral imeti priznano celo va
ruhinjo in ne le polovico. Delo s 
prizadetim otrokom je zelo tež
ko in predvsem individualno.

Mi vsi si bomo morali pri
zadevati, da bo imel oddelek 
priznanih toliko delavcev kot je 
za normalno delo v njem po
trebno.

Otroci so naša skupna skrb

Spominska drevesa v Mozirju
Krajevna konferenca SZDL je sklicala sestanek predstavnikov 

družbeno političnih organizacij, društev in osnovnih organizacij 
sindikata, da bi se dogovorili za ureditev spominskega drevoreda v 
Savinjskem gaju. Gre za posaditev 88 dreves v spomin predsedniku 
Titu, ta naj bi bila posajena od odcepa s ceste v Loke do vhoda v 
Savinjski gaj.

Kot se je izvedelo nameravajo s pomočjo vrtnarjev urediti 
posebno lep drevored, krošnje dreves naj bi se oblikovale in bi tako 
predstavljale neke vrste baldahin.

Srečko Lamut pred svojim čebelnjakom

Čebelarji za izvoz

Zdravje  d a ! ... 
kako naprej?

Zaradi težke gmotne stiske 
pri občinski zdravstveni skup
nosti, ki koncem septembra leta 
1982 izkazuje okoli
4,000.000,00 din primanjkljaja 
in zaradi neusklajenosti pri do
govarjanju svobodne menjave 
dela med koordinacijskim od
borom. OZS in izvajalci zdrav
stvenega varstva v osnovnem 
zdravstvenem varstvu, je prišlo 
tako daleč, daje bilo potrebno 
ves problem predstaviti in ob
ravnavati na izvršnem svetu 
Skupščine občine Mozirje. Za
kaj tako?

V Gornji Savinjski dolini 
imamo močno razvito splošno 
zdravstveno stanje, ki vključuje 
ambulantno - in dispanzersko 
zdravljenje, zdravila, zdravljenje 
in nego na domu z opravljanjem 
hišnih obiskov (tako zdravnika 
kot patronažne sestre), dežurno 
službo, fizioterapijo, labora
torijsko dejavnost, ter reševalno 
in higiensko epidemiološko 
službo. Vse to opravlja 44 član
ski kolektiv, porazdeljen po po
sameznih zdravstvenih postajah.

Še vedno nismo povsem 
dojeli pomembnosti čebel in 
čebelarstva. Še kar nekam ma
čehovsko se . obnašamo do te 
veje kmetijstva, zato tudi ni 
take vneme za delo v čebelnja
ku. V času, ko nam gre za 
vsako devizo bi morali vendarle 
ravnati drugače in podpreti šte
vilne marljive čebelarje, ki ne 
skrbijo le za pridelek medu, 
temveč so čebele važne tudi v 
naravi sami.

Razgovor s predsednikom IO 
zveze čebelarskih družin občine 
Mozirje, Srečkom Lamutom je 
bil zelo poučen. Marsičesa ljud
je ne vedo, ker pač premalo 
poznamo naravo in njene za
konitosti.

V njegovem čebelnjaku nad 
Šmihelom je bilo živo, čebele 
so pridno delale in vse je bilo v 
gibanju. Med najinim pogovo
rom je moj sogovornik z vidno 
ljubeznijo opazoval to razgiba
nost, ki jo lahko nudi le narava 
in končno v takem obsegu le 
marljiva čebela. Najprej je tekla 
beseda o družinah v dolini, ki 
da jih je 6. Z obžalovanjem pa 
je bilo ugotovljeno, da Luče, 
kjer je dosti čebelarjev, doslej 
še nima družine. Te so trenutno 
v Mozirju, Kokarjah, Gornjem 
gradu. Šolčavi in na Ljubnem 
ter Rečici. Res, večina čebelar
jev na teh območjih sodeluje z 
drugimi v družinah. V dolini je 
kakih 2600 naseljenih panjev, 
največ v Mozirju, Gornjemu 
gradu, Kokarjah itd. Družine 
tam kjer .so, delajo dobro in 
povezujejo kakih ,490 čebelar
jev, ki so zvečine kmetje. Žal 
pa se ob tem opaža vse prehitro 
staranje v čebelarskih vrstah, saj 
je povprečna starost 55 let. 
Tako bi človek pomislil, da je 
delo s čebelami le naloga starej
ših, pa ni! Končno bomo mo-

Težaven izvoz
Smreka v Gornjem gradu izvaža 

sicer že nekaj let in tudi letos 
predvidevajo, da bodo v mednarodni 
delitvi dela udeleženi z okoli 800 
mio s. din. Zavedajo se, da to ni 
veliko in da bi morali več storiti za 
izvoz njihovih izdelkov. Vendar so 
tu posebne težave, ki jih je treba 
upoštevati. Takole jih je opisal di
rektor inž. Karl Kopušar.

Izdelek Smreke je v svetu znan in 
tudi čislan. Lahko celo trdimo, daje 
za naše hišice zunaj veliko povpraše
vanje. Seveda pa naša ponudba že 
zaradi posebnosti izdelka, ki zahteva 
več različnih preddel, ni popolna. 
Tuji. kupci žele hišico na ključ, se 
pravi vseljivo. Tu so pa težave, saj je 
razumljivo, da ne moremo, denimo 
poslati v Francijo naše gradbene 
skupine, ki bi pripravila gradnjo 
plošče, tako bi lahko rekli še za

rali dojeti, da gre za gospodar
sko vejo, ki je ne kaže niti 
ekonomsko, še manj pa na ko
ristnost, podcenjevati. Zato bi 
morali najti v vrste čebelarjev 
tudi mlajši ljudje. Trudijo se, da 
bi že na šolah prikazali lepoto 
dela s čebelami, zato imajo 
krožke v Mozirju, Gornjem 
gradu in na Ljubnem. Pa tudi 
sicer skrbi zveza za izobraže
vanje članstva, ko prireja razne 
posvete in predavanja. Zavedajo 
se, da se tudi v tej dejavnosti 
stvari hitro spreminjajo in kdor 
razvoju ne sledi kaj hitro za
ostane.

Tudi naše čebelarje skrbi hit
ro širjenje varoze. Gre za za- 
jedalca, ki nevarno ogroža če
belji zarod in se je pojavil tudi 
pri nas. Zaenkrat še ne poznajo 
sredstev, ki bi to nadlogo uniči
la, le preprečujejo jo lahko s 
skrbnim ravnanjem in upošteva
njem predpisov. Žal se ti še 
premalo resno jemljejo, tako 
pride do okužb, ki bi jih sicer 
lahko preprečili.

Srečko Lamut rad poudarja, 
da je sodobno, čebelarstvo za
nimiva in tudi zahtevna dejav
nost. Vedno je treba slediti 
izsledkom znanosti in opazovati 
svoje panje. Ni malo. dela, če 
hočeš dobro delati, seveda je 
glede donosa veliko odvisno od 
letine. Včasih je slabo, ker ni 
paše, drugič pa je spet leto 
dobro in takrat se poplačajo 
vlaganja in trud.

In končno, čebelarji so se 
pogovorili z domačo zadrugo 
zaradi izvoza medu, ki je pri nas 
zelo dober. Gozdni med se išče 
v svetu in trg se na široko 
odpira. Tudi med bi lahko bil 
dober vir deviz za kmetijstvo, ki 
se bori s pomanjkanjem deviz 
za nujne potrebščine.

A. V.

druge potrebne strokovnjake pri 
gradnji naše hiše. Tako smo prisilje
ni iskati v državi kamor izvažamo 
kooperante za posamezna dela. To 
so pa običajno dragi posredniki, ki 
seveda dokaj spretno izkoriščajo 
našo odvisnost in povzročijo visoko 
končno ceno našega izdelka. Seveda 
potem nismo več konkurenčni. Zna
no je, da več posrednikov pomeni 
pri vsakem poslu znatne podražitve. 
Dosedanje izkušnje so pokazale, da 
se na zapadna tržišča lahko uspešno 
prebijemo le z gotovim izdelkom, 
torej v teh deželah, ki seveda natan
čno določajo kje se sme postaviti 
hiša naše vrste, to pa omejuje po
trebno količino izdelka na enem 
mestu, kar dodatno o težko ča naš 
prodor na tuj trg. Takšne so pač 
izkušnje tako naših izvoznikov Slo
venijales in Poljoobskrba Zagreb) 
preko njih pa seveda tudi naše.

TOZD Splošno zdravstvo 
Moziije je OZS Moziije pred
ložil svoj program dela za leto 
1982 že v prvih mesecih tega 
leta. Ta program dela je bil 
napravljen na osnovi izkušenj, 
analiz in realnih potreb pov
praševanja po zdravstvenih sto
ritvah iz preteklih let ter sklad
no s predvidevanji za leto 1982. 
Pri izdelavi programa dela se je 
komisija za planiranje in gospo
darenje TOZD-a Spl. zdrav. 
Moziije trudila, da bi izdelala 
kolikor toliko realen plan dela.

Da ji je to tudi uspelo, dokazu
jejo poročila o uspešnosti po
slovanja TOZD-a za tretje tri
mesečje, ki govore o tem, daje 
TOZD Spl. zdrav. Moziije reali
zirala program dela v višini 
73,81 %, kar je komaj 1,19 % 
manj, kot smo planirali. Ne 
smemo pa pozabiti, da so sedaj 
dopusti mimo in, da stoje pred 
nami hladni jesenski' in zimski 
dnevi, ki bodo naše čakalnice 
ponovno napolnili s številnimi 
bolniki. To bo imelo za posledi
co več zdravstvenih storitev kot 
v toplih poletnih dneh in realno 
pričakujemo, da bomo koncem 
leta 1982 govorili o 100 % reali
zaciji programa dela, če ne o še 
višji.

Jasno je, da vsak program 
dela potegne za sabo tudi finan
čni plan, se pravi, koliko takšen 
program dela stane? In ravno 
tu se je zataknilo. Pri dogovarja
nju in usklajevanju programa 
dela in finančnega plana med 
koordinacijskim odborom- za 
svobodno menjavo dela pri OZS 
Moziije in izvajalci zdravstve
nega varstva TOZD Spl. zdrav. 
Moziije .se je izkazalo, da OZS 
Moziije ne razpolaga s tolikš- 
šnimi finančnimi sredstvi, da bi 
lahko pokrila vse planirane 
stroške osnovnega zdravstve
nega varstva. Obe zainteresirane 
strani sta se večkrat sestali, 
vendar do končne uskladitve 

.med njima ni prišlo. Zato je bil 
ves problem predstavljen in ob
ravnavan na zadnji seji izvršnega 
sveta Skupščine občine Mo
zirje.

Pokazalo se je namreč, da 
OZS Mozirje v letu 1982 ne 
more pokriti finančnega plana 
TOZD v višini 1,850.000,00 
din. Kaj to pomeni za izvajalce 
zdravstvenega varstva in kaj za 
OZS oziroma uporabnike? Za 
izvajalce pomeni to, da bomo 
meseca novembra in decembra 
sicer normalno delali, zato pa 
ne pridobivali dohodka (ali de
lati zastonj), poslovno leto 
1982 pa zaključili z negativnim 
finančnim rezultatom, ob praz
nih skladih skupne porabe in

nižjih osebnih dohodkih. OZS 
in uporabnik pri iskanju zdrav
stvenih storitev pri tem ne bi 
bila prikrajšana. Ali obratno, 
dogovoriti bi se morali z upo
rabniki o zmanjšanem obsegu 
dela osnovnega zdravstvenega 
varstva, se pravi, nekaterim de
javnostim osnovnega zdravstve
nega varstva bi se morali odreči.

Toda katerim? Kdo bo tisti, ki 
bo upal prevzeti te odgovor
nosti? Zdravstvena služba si
gurno ne, ker je ona sposobna 
izvesti program dela do kraja.

Odgovornost bodo morali pre
vzeti drugi. . .  in kdo? -  mi 
vsi, uporabniki zdravstvenih 
storitev -  vsi, ki združujemo 
sredstva za zdravstveno varstvo, 
od združenega dela do krajev
nih skupnosti. Jasno bomo mo- 
morali povedati, kakšno 
zdravstveno službo želimo imeti 
v bodoče? Želimo obdržati 
takšen zdravstveni standard kot 
ga imamo ali pa se čemu od
povedati. Ce ga želimo zadržati, 
potem moramo tudi vedeti in se 
zavedati, da takšen zdravstveni 
standard stane toliko in toliko.

—̂ ■ v
In ta sredstva bomo morali 
združiti pri OZS. Če pa se 
želimo odreči nekaterim zdrav, 
dejavnostim, pa bomo morali 
povedati, katerim, in temu pri
merno znižati program dela in 
finančni plan. Odločitev je na 
nas samih. Pri tem pa ne smemo 
pozabiti, da je ravno osnovna 
zdravstvena služba tista prva 
stopnica, ki odloči, kako in kje 
se bomo uspešno zdravili in 
zaščitili svoje zdravje, pa čeprav 
je najbolj kritizirana veja druž
benih dejavnosti (zaradi izgub 
pri OZS), za katero je v struk
turnem deležu vseh družbenih 
dejavnosti potrebno največ in 
vedno več sredstev. Ne smemo 
pozabiti, da na odhodke teh 
sredstev pri OZS (ali izgubo) 
vplivamo ravno mi uporabniki 
zdravstvenih storitev. Izvajalci 
zdravstvenega varstva so le ures- 
ničitelji naših želja. Vsi si želi
mo dobrega zdravja in uspešne
ga zdravljenja doma. Vsi se ne
kako bojimo bolnice in tam- 
kajšnega zdravljenja. Brez skrbi 
smo, če vemo, kdo, kdaj in kje 
nam lahko nudi prvo pomoč v 
nujnih urgentnih primerih. Hva
ležni smo za reševalno službo, 
ko o življenju ali smrti dostikrat 
odločajo minute ..,. hvaležni, 
ko mater, in dojenčka obišče na 
domu patronažna sestra itd. Da
nes jaz, jutri ti, pojutrišnjem mi 
vsi.

Izhajajoč iz predpostavke, da 
se vsi dobro zavedamo težke 
splošne gospodarske situacije v 
Jugoslaviji, zlasti pa težkega 
gospodarskega stanja v naši ob
čini, zavedajoč se pri tem ome
jitve skupne in splošne porabe 
tudi na področju zdravstva, se 
moramo uporabniki zdravstve
nih storitev odločiti za tako 
obliko zdravstvenega varstva, ki 
nam bo zagotavljala dobro 
zdravstveno stanje ob čim 
manjšem trošenju denarja. To 
pa bomo dosegli le, če bomo še 
nadalje razvijali osnovno zdrav
stveno varstvo v strokovno in 
učinkovito zdravstveno službo, 
da bi čim več ljudi pozdravili 
doma in, da bi jih čim manj 
iskalo pomoč v bolnišnicah.

Na koncu pa še to: za izvaja
nje osnovnega zdravstvenega 
varstva gre komaj 25 % vseh 
sredstev zbranih pri OZS, za 
bolnišnično zdravljenje 40 % za 
zdravila nad 15 %, 20 % pa za 
ostale oblike zdravstvenega var
stva in denarna nadomestila v 
primeru odsotnosti z dela za
radi bo’ezni ali poškodb.

dr. IVO BUT



ra{o izvažati
O težavah  pri preskrb i km e

tijstva je  Slišati m n ogo  k je . T u d i 
naša zadru ga je  v nezavid ljivem  
p o lo ža ju , ko m ora isk a ti vire za 
devize, ki b o d o  zagotav lja le  ne
m oten o  oskrb o  k m etijsk ih  p ro 
izvajalcev z razn im i krm ili, n a 
d om estn im i deli in drugim i p o 
treb šč in am i. S a m o  v raznih 
krm ilih  je  do  3 0  % sestav in , ki 
so  iz uvoza, ker jih  p a č  d o m a 
n im am o, torej jih  ne m orem o 
n adom estiti. Seveda je  p o d o b n o  
z n ekaterim i rezervnim i deli, k i 
so potreb n i za obnavljan je  k m e
tijske oprem e. Č e  govorim o o 
krm ilih , je  de jal d irek tor Z K Z  
A n ton  V rhovnik v razgovoru  z 
nam i, m oram o vedeti, d a  jih  na 
našem  o b m o č ju  p o treb u jem o  
letn o  tudi d o  8 0 0 0  to n ! T o  so  
ko lič in e , k i p om en ijo  za zad ru 
go velike n ap ore , če jih  h o č e  
zagotav lja ti. R es je ,  d a  zadru ga 
d o lo č e n e  pridelke izvaža p rek o  
izvozn ikov, k  tem u  p a  je  treb a 
tak o j d o d ati, d a  je  izvoz peru t
nine in m lečn ih  izdelkov  zarad i 
n izkih  ekon o m sk ih  u č in k o v  
vprašljiv . T ak o  m orajo  m arsi
kdaj pridelke p ro d a ja ti v izvoz 
d a leč  p o d  cen o , saj je  zapad n o  
tržišče  v okviru  E G S  dosegljivo  
preko  zašč itn ih  carinsk ih  d a ja 
tev, te p a  pom en ijo  znižan je 
p rodajn e  cene, če  sp loh  h o č e 
m o b lago  p rodati.

K o  sva govorila z d irek to ijem  
V rh ovn ikom  o  m ožn ostih , ki 
jih  zadru ga vidi za u spešn ejše  
vk ljučevan je  n a m edn arodn i 
trg, je  g lasno razm išljal o  vrsti 
u k repov , k i so  dosle j b ili p o d u 
zeti, d a  b i našli nove vire deviz. 
Ob tem  je  seveda treb a vedeti, 
da zadru ga o sta ja  pri dosedan ji 
usm eritvi km etijsk e  p ro izvod 
nje. V en dar b o d o  iskali b o ljše  
povezave s čebe larji, k a jti m ed  
gre d o b ro  v izvoz, p o seb n o  naš, * V

ki je  n a  trgu  zelo  cen jen . S 
čebelarji b i se povezali na n ačin  
k o t z  drugim i km etijsk im i p r i
delovalc i, torej k o o p erac ijsk o . 
T u d i hm elj so  n ek o lik o  zan em a
rili, pa je  izrazito  izvozno b lago , 
p o leg  tega p a  še zelo  iskan o  ter 
glede cene d ok a j zan im ivo. 
Z ato  n am eravajo  na R e č ia i p o 
večati površine p o d  h m eljem  za 
2 0  h a. T o  je  še b o lj izvedljivo, 
ker im ajo  že v so  po treb n o  o p re
m o  in gre le za nove n aložbe v 
n asade . T u d i sajen je  jag o d ič e v ja  
so  p r iličn o  zan em arili, Čeprav 
gre črn i ribez d o b ro  v izvoz. 
K o n č n o  je  n aša  do lin a b o g a ta  z 
d iv jad jo , k i se tu d i d o b ro  izva
ža. G lede tega  se nam eravajo  
tesneje povezati z lovsk im i 
družin am i v d o lin j. M ožn osti pa 
so  še v ko op erac ijsk i de javn osti 
z  m alim  go sp o d arstv o m , k i je  v 
zadru gi d o b ro  zaživelo . Ob 
ustrezni usm eritvi, b i lah k o  ta  
de javn ost u spešn o  sode lovala  
pri tistih  ko n čn ih  izdelk ih , ki 
gredo  v izvoz. T ak o  razm išlja jo  
v zadru gi, d a  b i p a č  n a vse 
m o g o če  n ačin e  prišli d o  pre
potrebn ih  deviznih  sredstev  ter 
tak o  zagotovili dob ro  oskrb o  
našega km etijstva .

Beseda je nanesla tudi na pri
zadevanje občinske kmetijske zem
ljiške skupnosti, da bi bile kar je pač 
mogoče vse površine dobro obdela
ne. Naša zadruga skrbi s svojimi 
pospeševalci, da se zemljišča dobro 
izkoriščajo, vendar pa ne more pre
prečiti, da bi nekateri zemljo ne 
obdelovali. Res, včasih so ti pojavi 
upravičeni, včasih pa gre za pri
merke, ko bi morali ukrepati sklad
no z zakonom. Vsekakor pa je v 
času, ko se borimo za čimveč doma 
pridelane hrane potrebno vsa kme
tijska zemljišča ̂ ustrezno obdelovati 
je na koncu menil direktor zadruge 
Anton Vrhovnik.

A. V.

K ako  poravnave  

v  M ozirju
Poravnalni sveti opravljajo važno 

družbeno nalogo, saj V marsičem 
razbremenjujejo sodišča, občanom 
pa često prihranijo neljube sodne 
poti in stroške.

V Mozirju dela poravnalni svet 
zelo dobro. Tudi primerov ne manj
ka, ko želijo občani v civilnih sporih 
najti skupen jezik. Seveda obravna
vajo tudi nekatere kazenske zadeve, 
pač kakor predvidevajo zakonska 
določila. V nekaterih primerih se 
stranka mora najprej obrniti na po
ravnalni svet, šele potem lahko 
uveljavlja razsodbo sodišča.

Da je delo sveta bilo doslej uspeš
no kaže podatek, da stranke niso v 
nobenem primeru sklenjene porav
nave iskale pravne poti preizkusa 
zakonitosti sklenjene poravnave^

Predsednik poravnalnega sveta je 
Martin Hajdinjak, diplomirani prav
nik, ki že nekaj let uspešno vodi to 
delo.

Naj'povedo še kaj številke! Od 1. 
1. 1980 do 30. 6. 1982 so reševali

34 zahtevkov za poravnavo. Od teh 
je bilo kar 56 % ugodno rešenih. 
Včasih pa se predlagatelj odloči, da 
ne nadaljuje postopka in se ta usta
vi. Značilno je, da se ponavadi tisti 
primeri, ki jih svet prejme od sodiš
ča ne razrešijo s poravnavo, ker se 
največkrat stranke ne. udeležijo ob
ravnave.

Največkrat Se občani pritožujejo 
zaradi dejanja zoper njihovo čast in 
dobro ime, nato so razni spori okoli 
služnostnih pravic, tem pa sledijo 
sosedski spori. Zanimivi so podatki 
o starosti strank. Največ jih je starih 
nad 50 let, najmanj pa tistih, ki še 
niso stari 30 le t..

Prav čudno se sliši, da za stroške 
poravnalnega sveta ni denarja. Pa je 
tako, da delajo člani sveta brez
plačno, čeprav je njihovo delo zelo 
odgovorno in naporno. Marsikje so 
ljudje plačani za veliko manj po
membna dela!

Praznovanje v  So lčav i
K S  S o lčav a  je  praznovala 24 . 

o k to b ra  svoj krajevni prazn ik  -  
spom in sk i dan.

S tare jši krajan i so  obudili 
spom in e na strašn e  dni, k o  je  
o k u p a to r pustošil in požigal po 
naših kra jih ; S o lč a v o  pa , z iz 
je m o  par h iš p o p o ln o m a p ožgal. 
D a b i tu d i m lajši m alo  spozn ali 
tiste  č a se , jim  je  na proslav i, v 
kratkem  orisal d o god k e  p red 
stavn ik  Z Z B  N O V  v govoru . N a 
proslavi v dvoran i Z adružn ega 
d o m a  so  sod e lovali še najm lajši 
iz vrtca, p ion irji in m lad in ci s 
svojim i to č k am i. Špo rtn ik i — 
k rosisti so  se tak o j po proslavi 
pogn ali pö  stezah  o k ro g  S o l
čave na „ 4  trad ic ijon aln em  k ro 
su , v p o ča stite v  krajevnega 
p razn ik a“ . Stre lc i so  se pom erili 
v stre ljan ju  z  M K p u šk o  na 
stre lišču  pri L ah u  za prehodni 
pok al. T u d i šah isti so  preiskusili

svoje m o č i . na b rzotu rn ir ju  v 
osn ovn i šoli.

M ajhna slovesn ost je  b ila  tudi 
pri večn am en skem  o b jek tu . T o 
zgradb o  so  n am reč poim en ovali 
p o  n ajzaslužn ejših  za razvo j in 
o b sto j k ra ja , po korošk ih  parti
zanih . V  p riso tn o sti naših  v id
nih po litičn ih  delavcev in k o 
rošk ih  b orcev , so  ga p o im e n o 
vali v „D o m  k o rošk ih  p a rtiza
n o / * .

T u d i delovn i zm agi so  slavili. 
Z grajen  je  n ov o d cep  ceste  S o l
čava -  Č rna. D rugega b o d o  pa 
n ajbolj veseli športn ik i — sm u 
čarji. K o n č a n a  so  dela n a sm u 
čarsk i v lečn ici v L ogarsk i d o li
ni. T a k o  se b o  zavrte la v lečn ica 
tak o j, ko  b o  zapadel sneg.

KK SZDL in KS Solčava 
čestitata vsem krajanom k praz
novanju Krajevnega praznika.

F . P.

Med konferenco pioniijev na šoli v Moziiju

M la d in sk a  konferenca
L e to s  2 4 . m a ja  so  bili o sm o 

šolci sp re je ti v m lad in sk o  
organ izacijo  na šoli. Z ato  so  
m orali sk licati k o n feren co  n a 
kateri so  se pogovorili o  n ačrtih  
za  prih odn je  o b dob je .

7 8  m lad ih  se je  zbralo  in 
razprav ljali so  o n alogah , k i jih  
b o d o  opravili. O b tem  seveda 
tesn o  so d e lu je jo  z  m ozirsk im i 
m lad in ci, p o m o č  p a  dob ivajo  
o d  O b čin sk e  kon feren ce  Z SM S 
M ozirje.

G lede  vsebine delovn ega n a
črta  so  b ili en otn i, d a  m orajo  v 
tem  letu  skrbeti za d o b er u čn i 
u speh . Im eli b o d o  razne re fe ra

te, ki jih  sam i prip rav lja jo  in  jih  
n a sestan k ih  obravn avajo . S e 
veda b o d o  p osk rb e li za  m la
d inski p les na šoli. N iso  p ozab ili 
n a  zb iran je  od p ad n ih  surovin  za 
potreb e  in d u str ije r 'Z  o b č in sk o  
k o n feren co  m lad ih  b o d o  pri
pravili m lad in sk o  šta fe to , te k 
m ovan je m lad o st v pesm i in 
besed i, posebej, sk rbn o  se b o d o  
pripravili n a  tek m ovan je  k i b o  
obravnavalo  vseb in o  T ito , revo
lu cija  in m ir.

M ladi n a  osn ovn i šo li v M o
zirju m islijo  te obveze k ar se d a  
skrbn o  u resn ič iti in to  o b  p o 
m o č i m en torice  A ne Ja m n i
kove. t

Zeničani o M oz irju
Ob 6 5 0  letn ici trga M ozirje 

so  b ili n a  ob isku  tudi zeniški 
rudarji s svo jim  vod stvom . O 
njihovih n astop ih  sm o že p o 
ro č a l i . ‘Te dni p a  so  n am  posla li 
g lasilo  Z en ičk i ru dar v kateren ji 
je  nap isa l ob sežen  sestavek  o 
ob isku  pri nas J .  K ovačev ič . 
N aslov  č lan k a  je  M esto cvet — 
M ozirje. O pisu je  p otovan je  iz 
Z enice v M ozirje in pou d ar ja  
prve o b č u tk e  ob srečan ju  z 
našim i lju dm i in našim  krajem . 
Pravi, d a  je  b il sprejem  izredno  
prisrčen  in da jim  je  že to  
pregn alo  u tru jen ost po  d o lgem  
p o tovan ju . O Sav in jskem  gaju 
p iše , d a  ga je  kar težk o  o p isa ti, 
saj je  to lik o  lepega v n jem , d a  
č lovek  p rep ro sto  ne ve kje bi 
zače l.

P o u d ar ja , d a  je  b il ta  b iser 
doline urejen  v glavnem  s pro-

P ion irsk i dan
v  M ozirju

N a osnovni šoli v M ozirju , 
k jer ob isku je  p o u k  k ar 573  
o tro k  je  b ilo  ta dan  še p o seb n o  
živahno. V se se je  n ekam  slo 
vesno prip rav lja lo  na k o n feren 
co pion irjev . T elovadn ica  je  b ila  
le p o  o k rašen a in je  p r ičak a la  
številne predstavn ike javn ega  
življen ja in seveda m n ožico  p io 
nirjevi'

K o n feren co  je  vod ilo  d e lo v 
no p red sed stvo , po sam ezn e .raz
redne sk u p n o sti p a  so  p o ro č a le  
o  svo jem  d elu . T a k o  je  b ilo  tudi 
m n ogo  poved an ega o raznih iz-

Reševanje kulturne 
dediščine

stovo ljn im  de lom  ob p o m o č i 
slovenskih  vrtnarjev . Tu  pa 
om en ja n jihovega vrtn arja  Ibro 
L o n iča , ki d a  je  „am b asa d o r  
M ozirja“ , saj je  p o  og led u  gaja 
naredil to lik o  p ropagan d e v Z e 
n ici, da so  sklenili z  gajem  
sodelovati. N ato  op isu je  oglede 
p o  dolin i. P resen ečen i so  bili 
nad k m etijsk o  p ro izvod n jo , ki 
so  si jo  ogledali in prav tak o  
nad k m ečk im  tu rizm om . Tu 
om en ja  velike zasluge zadru ge.

H valežno se je  izrazil o  pri
ja zn o sti naših  lju d i, p o se b n o  še 
p redsed n ik a o b č in e  L o jz e ta  P la
zn ika, k i jim  je  de ja l ob  ogledu 
ga ja , d a  cvetje op lem en iti č lo 
vekovo du šo  in b o gati življe
nje . .  . K o  so  se s k o zarač k im  
k o lom  poslov ili o d  M ozirja  so 
rekli, d a  b o d o  še prišli.

K u ltu rn i spom en ik i so  n a: 
ro dn o  b ogastvo  za to  jih  m o ra
m o čuvati in oh ran jati. .M nogo 
teh zn am en ito sti sm o  n epre
m išljen o  u n ič ili ali pa prepustili 
zo b u  časa . N e k o č  so  b ile  p red 
vsem  v h rib ovskem  delu naše 
ob čin e  lepe stavb e , ki so  p r iča le  
o  naši lju d sk i arh itek tu ri, žal pa 
n ism o na to  pom islili, ko  sm o 
jih  zarad i n ovogradn je o d stra 
nili, ali p a  pov sem  zanem arili. 
Znane so  k a šč e , k i so  b ile do- - 
m ač ijam  v p o n o s, saj so  n e k o č  
k ar tek m ovali m ed sebo j kd o  
b o  im el lep šo  sh ram b o  za  ž ito , 
m eso  in druge pridelke . T u d i 
stare  žage so  b ile  zanim ive. D a
nes je  od  teh  le še m alo  o sta lo , 
zago to v o  pa ni n ob en a  od še 
sto ječ ih  u strezn o  za šč ite n a . Č e 
prav je  več k o t  ja sn o , d a  so  prav 
žage že sto le t ja  n azaj pom en ile  
n ašim  lju dem  pom em ben  vir 
d o h o d k a . Seveda b i kaza lo  v 
krajevn ih  sk u p n ostih  o vsem  
tem  spregovoriti in  tu d i kaj 
sto riti. R e s , d a  n aša  k u ltu rn a 
sk u p n o st razp o laga le s p ič lim i 
sredstvi za  te n am en e, pa se s 
skupn im i 'm o čm i vendarle d a  
m arsikaj sto riti. Sa j n am  ne 
m ore b iti v seen o , če  n aša  izvir
na p re tek lo st izg in ja! B ila  je  
p reb o g ata , d a  b i sm eli d o p u stiti 
p ropadan je  ku ltu rn ih  sp om en i
kov.

Prav v zadn jem  č a su  se sk u ša  
najti izh od  za  rešitev stare le
sene h iše v Šm ih elu , k i je  javn i 
ku ltu rn i spom en ik  lju d sk e  arh i
tek tu re . G re za prevžitk arsko  
h išico , k i m ora zarad i po treb e  
p o  stavbn em  p ro sto ru  b iti o d 
stran jena. Z avod  za  spom en išk o  
varstvo iz C elja  je  sm atra l, d a

m ora b iti h iša  oh ran jen a, k er je  
edinstven  prim er skorm n e tro- 
ce ličn e  stavbe, k i je  p o d o b n a  
trad icion aln im  d im n icam . Z gra
je n a  je  b ila  le ta  1 8 0 3 , kar p r ič a  
le tn ica  vrezana h a p rečn em  tra
m u v hiši.

Izvršni svet SO  M ozirje je  dal 
p o b u d o  za sestan ek  krajevn ih  
de javn ikov in tak o  so  se zbrali 
predstavn ik i Sav in jskega ga ja , 
tu rističn ega  dru štva , ku lturne 
sk u p n osti in Z avod a za  sp o m e 
n iško  varstvo  C elje. Sk len jen o  
je  b ilo , d a  se h iša  prestav i v 
Savin jsk i ga j, k je r  je  d o m a č e  
tu ristič n o  d ru štvo  že ured ilo  
nekatere stavbe k o t  spom en ike  
d o m a č i arh itektu ri in so  n a
ro dop isn e  v red n osti tu d i glede 
n otran je  oprem e. T u d i ob rtn ik i 
so  ured ili s ta ro  k o v a č n ic o ,k i je  
m ikaven prik az  k o v ač ije  iz p re
tek lo sti. T a k o  n asta ja  v gaju 
krajevna zan im ivost, ki p rav
zaprav  presega m eje M ozirja in 
o b č in e . Z  n ovo p rid ob itv ijo  b i 
tore j p o sta li v ga ju  še b o gate jši. 
Seved a gre sedaj za  stro šk e  p re
stavitve. T a  m ora b iti o p rav 
ljen a stro k o v n o , d a  ne b o  stav 
b a  p o šk o d o v a n a J in d a  b o  v 
ce lo ti oh ran jen a p rv o tn a  zu n a
n ja p o d o b a . T u ristič n o  d ruštvo  
b o  verjetn o  p o  svojih  m o č e h  
p o m aga lo  k  prestav itv i, nekaj 
sredstev  b o  prim aknila rep u b li
šk a  ku ltu rn a  sk u p n o st, p a  tudi 
o b č in sk a  b o  p o sk rb e la  za  svoj 
delež. T a k o  b i tore j s skupn im i 
m o č m i rešili k u ltu rn o  zan im i
vo st, k i b o  lah k o  n am  vsem  v 
p o n o s, saj številn i ob iskovalc i 
našega ga ja  prav p o seb n o  hvali
jo  skrb  za izvirno n arodn o  b o 
gastvo . A . V .

0 pustili zemljiščih

venšolskih  de javn ostih , ki jih  
im ajo  p rek o  3 0 . L ah k o  b i torej 
rek li, d a  so  šo lsk a  dru štva in 
razni k ro žk i d o b ro  d e lovala , pa 
tu d i štev ilo  so d e lu jo č ih  je  iz 
le ta  v le to  več je .

T ak šn o  zb orovan je  p ion irjev  
n ajb o lje  p on azori ogrom n o 
de la , k i je  oprav ljen o  n a  šoli. 
Seveda p a  m arsikdo  ne ve kaj se 
vse dogaja  za  šo lsk im i' vrati. 
D o b ro  b i b ilo , če  bi se krajan i 
za de lo  šole  b o lj zan im ali in ne 
le trkali n a  n jena vrata, k o  je  
p o treb n a  p o m o č  šo larjev  . . .

V  naši o b č in i im am o zaradi 
h ribovitega p rede la  tu d i osebne 
ob delovaln e  m o žn o sti v k m e 
tijstvu . Seveda ne gre prim erjati 
naših  obdelovaln ih  površin  s t is
tim i v ravninskih  predelih . Tega 
so  se zavedali tudi pri k m etijsk i 
zem ljišk i sk u p n o sti o b č in e  M o
zirje , k o  so  po  n alogu  rep u b li
šk ih  organ ov  p ristop ili k b e lež e 
nju tistih  površin , k i n iso  dovolj 
d o b ro  ob delan e  ali pa  sp loh  ne. 
K o m isija , k i“  so  jo  sestav ljali 
zadru žn i pospeševalc i in član i 
sk u p ščin e  krajevne sk u p n o sti 
n a  kateri so  opravlja li p op is. 
D elo  so„oprav ili sk rb n o  in d o 
sledn o , tak o  je  b il nare jen  se 
znam  om en jen ih  km etijsk ih  p o 
vršin že le to s  spom lad i.

V si lastn ik i tak o . pop isan ih  
površin  so  bili o b v eščen i o tem  
kaj se šte je  po  zak on u  za  d o b ro  
o b d e lan o  površin o  (d a  ga n ek d o  
O bdeluje k o t d o b er go sp o d ar). 
V  tem  m esecu  so  opravili raz
govore z lastn ik i pop isan ih  p o 
vršin  g o  krajevn ih  sku p n ostih . 
Sk u p aj so  u gotav lja li zak a j zem 
ljišč a  n iso  u strezn o  ob d elan a , 
oz irom a zaka j so  v p u šč i. S tro 
ko vn jak i so  svetovali k a k o  jih  
ured iti. S k ra tk a , n ašli so  skupen  
je z ik  v prizadevan jih  za d o s le d 

n ejšo  k o riščen je  km etijsk ih  p o 
vršin. V ed eti je  treb a, d a  zakon  

, ne dov o lju je  sam o  p o se st k m e
tijsk ih  površin , zahteva tu d i, d a  
jih  je  treb a ob d e lo v ati, p a č  pri
likam  prim ern o . K o n č n o  lah k o  
pride tu d i d o  odvzem a pov rši
ne, če jo  n e k d o  op u sti n a  d a ljše  
o b d o b je , k ljub  o p o zo r ilo m  pri
sto jn ih . O vsem  tem  so  tore j 
d o d o b ra  seznanili vse lastn ik e  
pop isan ih  zem ljišč . P o sto p k i so  
b ili s strani K m etijsk e  zem ljiške  
sk u p n osti d o  k ra ja  razu m e
va jo č i.

Z an im alo  n as je  k o lik o  je  teh  
površin  o  katerih  je  govor v naši 
o b č in i. P o datk i so  zbran i po  
krajevnih sku p n ostih . S o lč a v a  
belež i 4  h a  n jiv , 89  h a travn ikov 
in 71 h a  p ašn ik ov , L u č e  11 h a 
travnikov in  55  ,h a  pašn ik ov , 
N ova Š t if t a  9  h a  n jiv , 2 2  h a 
travnikov in 15 h a  pašn ik ov , 
Šm artn o  ob  D re ti3 ,3  h a n jiv , 35  
h a travn ikov in 3 h a pašn ik o v , 
G orn ji grad 2 0  h a  n jiv , 4 8  h a 
travnikov in 35  h a  pašn ik o v , 
L ju b n o  3 4  h a  n jiv , 3 6  h a travn i
ko v  in 2 8  h a  p ašn ik ov , N azarje  
n im a pom em bn ih  površin  za
beleženih . M ed vzrok i za  tak šn o  
stan je  je  n a jv ečk ra t n aveden a 
sta ro st  lastn ik ov  in o d d a ljen o st .

Koča  pod Raduho pozim i
L u č k i p lan in ci b o d o  tu d i le 

to s uvedli dežu rstvo  za o b isk o 
valce k o č e  na L o k i. Ob so b o tah  
in nedeljah  b o d o  torej v eč je  
sku p in e  plan incev lah ko  tudi 
pozim i ob isk a ič  to lepo  p lan in 
sk o  p o sto jan k o . Sev ed a  m o ra jo  
prej prek  te le fo n a  8 4 4 —0 5 4  ali 
8 4 4 - 0 1 3  n ap ovedati o b isk  in se 
d ogovoriti.

Č lan i p lan in skega d ru štva  so 
že pripravili drva za  k o č o .  Pro
sto v o ljn o  so  delali, k ar 15 jih  je  
b ilo .

N asek a li so  7 trak to rsk ih  
prikolic  drv. L e s je  d a lo  G G , 
T O Z D  L u č e , trak to r p a  seveda 
Peter Je ž ,  t a k o je  sp e t obve lja lo  
prav ilo , d a  gre z združen im i 
m o čm i vse!

/  %' '
Mladinska organizacija na OŠ Moziqe med prvim sestankom

Ribogojn ica  Podvo lov ljek
Z nan a rib ogo jn ica  v P odvo lov ljeku , k i j e  d o sed a j de la la  v sestavu 

celjske rib iške zveze b o  odsle j pod  ok riljem  R ib išk e  dru žin e  na 
L ju bn em . T a k o  b o  ta  dru žin a skrbe la  za  ribji zarod  v vod ah  celjsk e  
regije. L u č n ic a , ob  kateri je  rib o g o jn ica , je  izred n o  prim ern a za 
razm noževan je  rib saj im a en ak om ern o  to p lo to ,  to  p a  zarad i 
izredno širok ega  k o rita . T a k o  je  v o d a  to p la  in p lan k to n , ki, je  
o d lo č u jo č a  h ran a rib se d o b ro  razm n ožu je . R ib o g o jn ica  im a 
zm ogljiv ost 3 0 0 .0 0 0  rib jega za ro d a .
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Nekdanjim delavskim 
zaupnikom
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O b čin sk i s in d ik aln i svet in  Z K S  si p rizadevata  z a  zap is o  
d elav sk em  giban ju  v naši o b č in i. O tem  sm o  že v e čk ra t  
p isa li. N ašle  so  se ze lo  pom em bn e listine iz trid esetih  le t, ki 0  
p r ič a jo  o  živahnem  u trip u  m ed delavci. N ajpre j so  seveda 
u stan ov ili d e lav sk o  o rgan izac ijo  v N azar jah , n ato  p a  p o s to p 
n o  še d ru g je . V e lik o  gradiva že im am o , vendar sm o  p re
p r ič a n i, d a  še m arsikaj leži pri n ekdan jih  delavsk ih  vod ite ljih  £  
in zau p n ik ih . Z elo  b i n am  p o m aga li, če  b i o m o g o č ili vpogled  ^  
v razne fo to g ra fije  iz  tistih  dn i, v razne razg lase , le tak e , J  
č a so p ise  in dru ge  p isne vire. P rosim o torej vse, k i im ajo  £  
k ak šn o  grad ivo  iz  ča so v  delav sk ih  b orb  ali p a  delav sk ega J  
u d e jstv o v an ja  (k u tlu rn eg a , iz le tn išk ega), d a  n am  o m o g o č ijo  % 
priti d o  tega . Ž e  sam o  sp o ro č ilo  n a d op isn ic i uredništvu  
zadošča. 5

000*000000000000000000000000000000000000MU

V KS Mozirje
Na zadnji seji sveta krajevne skup

nosti Mozirje so obravnavali vrsto 
perečih nalog in obenem pregledali 
dosedanje delo. Uspešni so bili pri 
urejanju nekaterih pločnikov v kra
ju, asfaltirali so pot med Goričarji, 
veliko dela so jim povzročili polagal
ci telefonskega omrežja, saj so ža 
njimi morali pokrpati ceste in poti.

Ko so obravnavali urejenost Sa
vinjskega gaja je bilo skupno ugotov
ljeno, da je ta lepo in redno oskrbo
van, kar gre zasluga domačemu 
vrtnarju Jožetu Skornšku. Težave so 
s stroški, ki iz leta v leto naraščajo. 
Zato so za prihodnjo spomlad ome
jili število tulipanov, ki bi jih naj 
posadili 45.000. Vedeti je treba, da 
pridejo čebulice iz izvoza, ki pa je 
zelo otežkočen. Vendar bodo za
gotovili lepoto gaja, ker bodo na
črtno sadili tudi drugo cvetje in 
rastlinje. Pripravljajo se na ureditev 
spominskega drevoreda, lipe zanj 
bodo dobili iz Zenice, ki bo tako 
sodelovala pri ureditvi tega spomin
skega obeležja. Seveda bodo pri tem 
prosili krajane za pomoč v delu, saj 
bo mnogo ročnega opravila! Glede 
mrliške vežice, ki je še dolg iz

predhodnega referenduma, pa so 
sklenili pričeti z zemeljskimi deli, 
tako, da bi površino, ki je drsna 
ustrezno pripravili. Vse potrebne 
dokumentacije še vedno ni na voljo. 
Takoj ko bo geološko mnenje in 
navodilo za utrditev površine bodo z 
deli pričeli.

Odslej se bo redno pobirala v 
Mozirju grobnina, ki je sicer mali, 
vendar pa pomemben dohodek za 
vzdrževanje pokopališča.

Večim društvom so namenili po
dpore. Dogovorili so se tudi glede 
vododvoda na Dobrovlje. Najeli bi 
kredit pri ZKZ Mozirje in z deleži 
krajanov omogočili dela, seveda ob 
večjem sodelovanju samoupravne in
teresne komunalne skupnosti obči
ne.

Na predlog razgrnjenega načrta 
Mozirje-jug so dali določene pri
pombe, tako krajani, kot tudi v 
samem svetu KS. Vsekakor bo po
trebno, da pridejo načrtovalci na 
sestanek s krajani in pojasnijo njiho
ve zamisli. Menili so, da je teh 
načrtov bilo že več in tudi dragi so, 
zato je treba reči dokončno kako v 
naprej.

Narodopisna zbirka v 
Gornjem gradu

Že večkrat smo o tem pisali, da si 
v Gornjem gradu zelo prizadevajo 
urediti zgodovinsko zbirko v pro
storih nad zadružno trgovino. Kra
jevna skupnost z drugimi dejavniki v 
kraju se je za stvar zavzela do te 
mere, da je sedaj stanovanje izpraz
njeno in imenovana je posebna ko
misija, ki bo skrbela za ureditev 
razstavnih prostorov. Tako se obeta 
v tem zgodovinskem kraju nova 
kulturna pridobitev za katero ima

nedvomno največ zaslug dolgoletni 
zbiralec narodnega blaga Janez Mav
rič.

Prostori so nadvse primerni, saj so 
v zgodovinsko pomembni stavbi, ki 
je nekoč bila sestavni del graščine. 
Seveda še prostori sami ne pomenijo 
vsega. Sedaj _bo treba poskrbeti za 
operno in ustrezno ureditev razstav
nih prostorov. Vsekakor je pobuda 
dobra in zahteva vso podporo na 
vseh ravneh.

Zbor planinskih vodnikov
L e to s  je  Z gorh ja Sav in jska 

do lin a že tre tjič  sp re je la  p lan in 
ske vodnike  (P L V ) v svoje 
o srč je . Prvič sm o zb orovali 2 8 . 
-  3 0 . 10. 197 7  n a O k rešlju  s 
vzpon om  na M rzlo goro  čez 
H ud i prašek . D rugi zb o r  je  b il v 
novi k o č i na L o k i p o d  R ad u h o
18. -  19. 11. 1 9 7 8  s v zp on om  
na vrh R ad u h e . Sed an ji, sedm i 
zb or se je  p r ič e l 2 5 . 9 . 198 2  v 
S o lč a v i in se  k o n č a l n asledn ji 
dan  v L ogarsk i dolin i. Prvi dan  
je  b ilo  zb orovan je  v zadru žn em  
d om u  v S o lč a v i, k i ga je  p riče l 
n ače ln ik  K V IZ  pri P Z S  L o jze  
M otore . U deležen ce  je  p o z d ra 
vil in zažele l u spešn o  de lo  p re d 
sedn ik  PD  S o lč a v a  tov . Ikovic.

N a zb o ru  so  ob d ela li analizo 
gorsk ih  n esreč  v le tu  1 9 8 2  ( A . ,  
V en gu st, P. Šegu la ) ter p ro b le 
m atik o  in de lo  P L V . V  tem  
delu je  b ila  om en jen a tu d i 
zg o d o v in a  vzgajan ja in šo lan ja  
p lan in sk ih  (go rsk ih ) vodnikov. 
V o jv o d in a  Š ta je rsk a  je  im ela 
R ed  za* p lan in ske vodnike  že od
2 3 . 6 . 1 8 9 6 , k i je  b il izdan  v 
G rad cu . O n jem  p iše  F ran  K o c 
b e k  le ta  190 3  v V o d n ik u  po  
Sav in jsk ih  p lan in ah . T a  red je  
veljal d o  5. n ovem bra 1 9 3 0 , k o  
je  n ov  red izd a la  b an sk a  uprava 
za  D rav sk o  b an ov in o . Prvi s lo 

venski vodnišk i teč a j je  b il 
190 6  le ta  v L ju b ljan i, k a terega 
se je  udeležil Ja k o b  P ečovn ik  iz > 
L u č . Pripom n iti velja, da je  
vod n ik e  šo la la  vedn o p lan in ska 
o rgan izacija , o b la st  j im  je  dala 
p a  d ovo len je  za  voden je.

P o po ldn e  je  b ila  razprava; ki 
je  n ak azala  p rob lem e v vrstah  
P L V . Proti v ečeru  so  u deležen ci 
od šli v L o garsk o  v D om  p lan in 
cev in d ru ga sku p in a na O k re
šelj. V  n edeljo  sta  ob e  sku p in i v 
lepem  vrem enu opravili pod  
vod stvom  in štru ktorjev  G R S  še 
obvezne p rak tičn e  vaje.

P laninski vod n ik i so  d ru štve
ni delavci in vod ijo  p lan in ske 
izlete p o  ozn ačen ih  p o teh  po 
naših  gorah . Poleg njih im am o 
še m lad in ske  vodnike za  v o 
den je  m lad ih  in gorske  vodnike 
za  p lezaln e vzpon e in zah tev
n ejše  tu re . Prav sedaj se p r i
če n ja  drugi sem inar za  P L V  v 
n aši do lin i. '

Z b o ra  se je  u de ležilo  5 0  PLV  
iz 2 4  PD . Z a  p rije tn o  p o č u t je  v 
So lčav i' k o t  v p lan in sk ih  d o m o 
vih gre zahvala o se b ju , za p o 
m o č  pri organ izaciji p a  N acijil 
Š te b e tu . In  n asv iden je  še v tej 
do lin i!

B. J.

Na Planici so električni drogovi znanilci novega obdobja

Ko je na Planici 
zasvetila luč

Pisali sm o  že o p o sto p n em  
oživ ljan ju  km etije  n a  Planici. 
N aše b ra lce  sm o vsaj m alo  se
znanili z  n ap ori, k i so  jih  M li
narji v ložili v z a č e te k  g o sp o d ar
je n ja  n a po se stv u , ki je  b ilo  
d o lga  le ta  zap u šče n o , predvsem  
se se d a  p o slo p ja . Z a  vse to  in  za 
sm elo st ter  d a  b o  n a  Planici 
spet živo s ta  M linarja prije la  
o b č in sk o  n agrado . Pred dnevi 
p a  so  v h iši zagorele  e lek tričn e  
lu č i, k ar je  pom en ilo  vrhunec 
p o  n aporn em  delu  skupine d e 
lavcev E lek tro  C elja , en ote  
Š em p eter in m n ogih  drugih . K o 
so  se zbrali) d a  b i se sk rom n o 
zahvalili vsem , ki so  pom agali in 
teh  ni b ilo  m alo , je  m lad i M li
nar prip ovedoval o b č u tk e , k o  je  
zasvetilo . K ar  n ekam  težk o  je  
izb iral b e sed e  s ka terim i b i n a j
b o lje  o p isa l d o g o d ek . K o n č n o  
je  d e ja l, k d o  b i si m islil, d a  bo 
tu d i tu  gori k d a j e lektrika .

V o d ja  del pri E lek tro  Celje iz 
o b ra ta  Šem p eter inž. A n ton  
Povše je  p oved al nekaj p o d ro b 
n osti o  teh n ičn ih  težavah  pri 
n apeljav i vod a v tak i strm ini in 
na tak o  višino . N aloge so  b ile  
d ok a j zahtevn e, že n a stopn ji 
n ačrtovan ja . Seveda so pri sa
m ih delih  lah ko  delali le  izk u še
ni delavci, saj je  b ilo  del p o 
b o č ja  d o m ala  n epreh odn ega. 
T ak o  so  razp on i m ed drogovi 
tudi p rek o  170  m . Č e povem o, 
da so  sicer le 35  m . S p r ič o  tak o  
zahtevnih  o k o lišč in  so  n a č r to 
valci pri E lek tro  Celje res o p ra 
vili svoje de lo  o d lič n o . T a k o  pa

kaže  poh valiti tu d i sk u p in o , ki 
je  sam a dela izvaja la  n a  izredno 
nevarnem  zem ljišču . S e v e d a  so 
b ili tu d i stro šk i za  dela tem u 
prim erni. E lek tro  Celje je  vložil 
3 0  m io , G G  N azarje , T O Z D  
L u č e  8  m io  in vsa dela na 
ko p an ju  ja m  in še drogove, p o 
m agala je  Z K Z  M ozirje, M linar
jev i so  prispevali 3 0  m io  in 
o sta lo  še  so lastn ik i n a  Planici. 
T ak o  je  z združen im i m o čm i 
u spe lo  to , k a r  b i m arsikdo  Jah- 
k o  sm atral za  n em ogo če .

*.
K o  je  m lad i M linar izrekel 

hvaležno zahvalo  je  om enil p o 
leg tistih , ki so  prispevali v 
den arju  in delu  še zavzeto st 
predsed n ik a IS  SO  M ozirje 
F ran ca  M iklavca, k i je  sklical 
§kupni sestan ek , ta  je  šele sp ro 
žil širok o  sk u p n o  n alogo  - na 
P lan ico  p rip elja ti e lek triko . Ž e  
pred tem  p a  so  pri gradnji 
v o d ovod a  pom agali celjsk i v o 
darji in SÖ  M oziije . Seveda so  
m nogi po  svojih  m o č e h  p o m a 
gali. T a k o  je p o seb n o  veliko 
storil za  u resn ič itev  n alog  od 
sam ega z a č e tk a  V lad o  M iklavc 
iz M ozirja. K  n jem u se je  n am 
reč najprej zatek el o č e  M linar, 
k o  je  razm išljal o  tem , d a  bi 
pom agal m lad im  k  g o sp o d ar
jen ju  na P lanici. Seveda so  V la
du  M iklavcu izrekli p o seb n o  
h valežnost.

U sp e la  e lek trifik acija  Planice 
je  d o k az  kaj zm ore m edseb o jn o  
sodelovan je  m nogih  delovnih 
ko lek tivov  in ljudi.

Planinska p osto janka  K lem enčja jam a

RAZGLAS
da so bili najdeni naslednji predmeti:

1. Kolo pony express 3 kom.
2. moško kolo 1 kom.
3. motorno kolo Tomos APN—4 1 kom
4. ženska torbica rjave barve 1 kom.
5. ženska denarnica 1 kom.
6. komplet 4 ključev z etuijem
Najdeni predmeti so shranjeni pri Skupščini občine Mozirje Oddelek 
za občo upravo.
Lastnike vabimo, da izgubljene predmete dvignejo v roku treh 
mesecev od dneva objave tega razglasa na razglasnih deskah krajevnih 
uradov. Če v tem roku lastnik ne bo dvignil izgubljenega predmeta, 
bo le-ta v korist občine.

N AČELN IK  
O D D ELKA  ZA OBČO UPRAVO

RADE RAKUN ^

Da bi zrak postal čist
In du strijsk i napredek  prin aša 

č lov^itvu  po leg  neprecenljivih  
p redn osti tudi sp rem lja joče  ne
prije tn o sti, ki so  p o  svoji teži, 
vplivu in ob segu  zelo  različn i. 
Bolj so ti vplivi priso tn i v o k o li
cah in dustrijsk ih  k o m p lek sov  in 
so  tudi po  svoji in tenzivnosti 
odvisni od vrste pro izvodn je , 
k o n k retn o  m ateria lov , k i jih  in 
d u strija  predelu je .

V  naši o b č in i im am o m o čn o  
razvito  lesn opredelovaln o  de jav
n ost, ki- onesnažu je  zrak  z le s
nim  prah om  n asta ja jo č im  pri 
obdelavi lesa. Lesn i prah  je  
organ sk a snov, ki zdrav ju  ni 
škod ljiva do  d o lo če n ih  k o lič in , 
v prevelikih  k o lič in ah  p a  p ov
z ro č a  m otn je  n a dihalnih  
organih.

D o  nekaj let nazaj d o m a č a  
in du strija  ni pro izva ja la  sp ec ia l
nih filterskih  n aprav  za  filtri
ranje m ikron sko  m ajhnih  lesnih  
delcev, k i so  jih  cik lon i — p o 
sebn i iz ločevalc i lesnih  o d p a d 
ko v  — iz lo ča li v atm osfero . 
Sod o b n i lesn oobdelovaln i stro ji 
pa vsi zahtevajo  n eposredn o  od- 
sesovanje n asta ja jo č ih  o d p a d 
kov s p o m o č jo  zraka. T ak o  je  
p o treb n o  za  tran sport 1 k g  le s
nih o d p ad k o v  k ar 3 m 3 zrak a  
pri h itro sti 25  d o  3 0  m /s .

V  delovni organ izaciji G L IN  
N azarje  sm o  se pred  štirim i leti 
lotili tem eljite  sanacije  ce lo t
nega sistem a zračn ega tran sp o r
ta lesnih od p ad k ov . Izd elan a je  
b ila  an aliza dnevno izločen ega 
lesnega prahu v a tm o sfe ro , k i je  
p ok azala  n u jn ost filtriran ja in 
najbolj k r itičn a  p o d ro č ja .

V  tem  času  je  tu d i d o m ača  
in du strija  že p r iče la  s p ro izvod 
njo ustrezn ih  filterskih  naprav , 
kar nam  je  o la jša lo  p r iče tek  
realizacije sprejetega program a, 
k i predvideva zak lju čen o  san a

cijo  d o  k o n ca le ta  1 9 8 5 . V z p o 
redno z reševanjem  p rob lem a 
filtriran ja lesnega p rah u , pa sm o 
m orali reševati še p o ra ja jo č e  se 
prob lem e upo rab e  tega prahu v 
koristn e  nam ene. U gotovili 
sm o , da im a lesn i prah  visoko  
k a lo r ič n o  vredn ost, je  pa  iz 
redno eksp lo z ijsk o  nevarne. In 
sta liran a im am o dva vzporedna 
sistem a, ki o m o g o č a ta  ku rjen je  
prahu za  pro izvod n jo  top lo tn e  
energije in u p o rab o  v pro izvod
nji ivernih p lo šč  k o t surovina v 
k o m bin aciji z  osta lim  lesom .

D oslej sm o  u spešn o  rešili fil
triranje od p ad k ov  v pro izvodn ji 
stavbnega poh ištva  in predelavi 
invernih p lo šč . N alo žb a  v obe 
filtersk i napravi je  veljala 1,1 
m ilijarde st. d in . O č išče n  zrak  
v račam o  v pro izvodne p ro sto re , 
kar prepreču je  zdrav ju  škod ljive 
prepihe, v z im skem  času  pa 
velik prihranek pri ogrevanju. V  
proizvodn ji ivernih p lo šč  sm o v 
letu  1981 m on tirali velik filter 
v vrednosti 5 2 0  m ilijon ov S  din, 
ki je  za  3 0  % zm an jšal k o lič in o  
odd an ega prahu v atm o sfe ro . 
Izdelani p a  so  že p ro jek ti za  
nasledn ji filter, ki b o  za jel še 
p reosta le  najbolj k r itičn e  o n es
naževalce.

Pri vseh teh prizadevan jih  pa 
je  po leg  teh n ološk ih  p rob lem ov  
priso tn a  tu d i f in an čn a  p ro b le 
m atika , ki ne o m o g o č a  h itre jše  
sanacije  o b sto je č e g a  stan ja. 
S am o  za  tovarn o invernih p lo šč  
b i po treb ovali za  realizacijo  sa
nacijskega program a varovanja 
zrak a in okolice  še 1 m ilijardo  S  
din.

V  vsej k o lič in i lesnega prahu, 
ki se sedaj ob norm aln i p ro 
izvodnji iz lo č a  v a tm osfero  je  
sam o  15 % takšn ega, ki je  p o 
m ešan  z lep ilom , vse o sta lo  pa  
je  č is t i  lesni prah  in skorja.

M A R JA N  D O B R O V C  ing.

Plakatiranje na takšen način ni kulturno. Komisija za varstvo 
okolja pri SO Moziije si prizadeva na podobne primere opozaijati

Vas zanima kulturno delo?
Zveza kulturnih organizacij naše občine vabi vse, ki bi želeli 
sodelovati v prosvetnih društvih, da se vključijo v domače društvo. 
Na ta način bodo pomagali ohranjati sloves naše pesmi, besede in 
oderskega ljubiteljstva! Ljubezen do kulturnega dela lahko opleme
niti naš vsakdan. *

TVD PARTIZAN

O R G A N IZ IR A  R EKREA C IJSKO  VAD BO  V  T E LO V A D N I
CI O SNOVNE ŠOLE M OZIRJE Z N A SLED N JIM  U R N I
KOM: i
Redna vadba starejših članic vsak torek od 18. do 20. ure. Redna 
vadba mladincev in mladink vsak petek od 18. do 20. ure. Urnik 
vadbe namiznega tenisa bo objavljen na oglasni deski društva. Ob 
sredah od 16. do 17. pre splošna telesna vzgoja za predšolske otroke!

Alpinisti Gornjesavinjske doline
V Mozirju so pričeli s šolo za alpiniste. Že prvi korak je bil uspešen, saj se 

je prijavilo kar lepo število ljubiteljev te planinske veje, V okviru mozirskega 
planinskega društva delujejo kot sekcija, tehnično pa jih usposablja alpinist 
iz Titovega Velenja Pavle Svetina. Člani sekcije so iz različnih društev v
dolini, vodi pa jih Martin Berzelak-Kvint. ■

Prva skupina bo pričela v kratkem s šolanjem, zaenkrat jih je 10, vendar 
vabijo še druge prijatelje alpinizma k udeležbi.

Vsak četrtek ob 19. uri se dobijo v kulturnem domu v Mozirju (v pevski 
sobi). Če bi se jim še kdo še želel pridružiti je dobrodošel.

Usposabljanje je pomembno saj se iz teh vrst'največkrat zberejo gorski 
reševalci in vodniki.



Rečica praznu je
Krajevni praznik so tudi letos 

na Rečici proslavili. Odprli so 
odsek asfaltirane ceste v novem 
naselju, pripravili športno pri
reditev in počastili slovesnost z 
akademijo v prosvetnem domu. 
Rečičani so ponosni ob spo
minu na 6. oktobra 1943, ko so 
partizanske enote iznenadile 
Nemce v kraju in uničile njiho
vo postojanko. Ta dan slavijo 
tudi kot krajevni praznik.

Predsednik sveta krajevne 
skupnosti inž. Anton Tiršek 
nam je v kratkem orisal delo 
njihove krajevne samouprave v 
preteklem letu.

Zelo uspela zgradba mrliške 
vežice je morda dobit? še 
ustrezno okolje in letos so zanj 
poskrbeli. Poleg zelenic so po
sadili še spominski drevored 88 
dreves v čast predsedniku Titu. 
Mnogo so postorili krajani sami, 
drevesa pa je sadila skupina iz 
vrtnarske šole iz Celja.

V novo naselje šo asfaltirali 
cesto v dolžini kakih 900 m. 
Zadali so si nalogo da vsako 
leto posodobijo 1 km cestišča.

Zelo so ponosni na vejiko 
pridobitev, ld je delo vseh, to je 
gasilski dom. Letos so ga ob 
100 letnici gasilstva na Rečici 
predali svojemu namenu. To je 
bil nedvomno velik delovni 
uspeh!

Zaključili so tudi dela na 
telefonskih zvezah. Imajo jih 
93. Krajevna skupnost pa je 
poskrbela za dve javni govoril
nici, kar je velikega pomena za 
oddaljene krajane.

Seveda je bilo opravljenih ve
liko manjših komunalnih del, ki 
jih ne omenjajo posebej. Na 
Rečici so znani po tem, da 
dobro sodelujejo pri skupnih 
nalogah na ravni društev in dru
gih organizacij. Plod takšnega 
dobrega sodelovanja je vrsta de
lovnih uspehov v preteklosti. 
Ob tem ne gre prezreti njihove 
olimpijade, ki že nekaj let raz
veseljuje krajane vseh vasi in 
zaselkov. Treba je poudariti pri
zadevnost mladine, ki pripravi 
to, sedaj že priljubljeno pri
reditev, ki pritegne vsako leto 
več pozornosti!

Sprem enjena gim nazija
Med desetimi srednjimi šolami v 

Celju, na katerih se šola več kot 
6.000 učencev in dela preko 400 
učiteljev, se je v šol. letu 1982/83 
najbolj spremenilo delo na dosedanji 
gimnaziji, kjer se je šolalo vsako leto 
okrog 900 učencev. Iz splošne pri
pravljalnice za študij na višjih in 
visokih šolah je tu  nastala srednja 
družboslovna šola, ki ima v vsakem 
letniku po pet (prej včasih jih je bilo 
po osem) paralelk.

Trije oddelki so družboslovni, dva 
pa upravna. Družboslovni imajo 
prva dva letnika enak program, v 
tretjem pa se delijo tako, da bosta 
dva bolj družboslovna, eden pa je
zikovni. Upravni pa se deli po prvem 
letniku tako, da programa v drugem 
letniku že nista več enaka. Učenke 
enega oddelka se bodo šolale tri 
leta -  to so administratorke, dru
gega pa štiri leta ~ to so bodoče 
upravne tehnice. Po zaključku štiri 
oz. triletnega izobraževanja bodo vsi

usposobljeni za opravljanje del in 
nalog iz področja tajniškega, samo
upravnega, deloma novinarskega, 
knjižničarskega itd. dela. Tisti, ki 
bodo zaključili štiriletno šolanje pa 
bodo lahko direktno nadaljevali štu
dij na številnih višjih šolah. Tako na 
Pravni fakulteti, Višji pravni šoli, 
Višji upravni šoli, Višji šoli za social
ne delavce, Filozofski fakulteti, 
FSPN in na Šoli za organizacijo dela 
Kranju.

Na dosedanji šoli pa bodo v skla
du s potrebami združenega dela 
imeli tudi oddelke za odrasle. Za 
oddelek upravno-administrativne 
šole še sprejemajo prijave. Šola bo 
za 1. in 2. letnik v dosedanji gimna
ziji, kjer so uredili tudi strojepisno 
učilnico. Pripravili bodo tudi poseb
ne intenzivne jezikovne in strojepis
ne tečaje za manjše zaključene sku
pine iz OZD. Tudi za te tečaje 
sprejemajo prijave.

P ri {Sovcu zadovoljni
Dolgoletne izkušnje že nekaj 

pomenijo! To se tudi kaže v 
uspehih, ki jil) beleži turistična 
kmetija Vršnik ali kot se do
mače imenuje Govc. Še v raz
meroma skromnih prostorskih 
pogojih pred leti so imeli vedno 
dobro zasedene sobe in obisko
valci so se pohvalili ako z le
poto krajine, kot z gostoljub
nostjo domačih.

Letos so prvič imeli goste 
tudi v novi zgradbi, ki daje že 
na zunaj najboljši videz. Seveda 
se je tako ponudba kakovostno 
izboljšala, saj danes so zahteve 
glede bivalnih možnosti že kar 
predpogoj, da se nekdo odloči 
obiskati nek kraj. V novi stavbi 
pri Govcu ničesar ne manjka., 
tudi ne za prav zahtevnega gos
ta.

Nina Vršnikova pa je takole 
opisala preteklo sezono. Od 1. 
ulija dalje so razpolagali s so
dobno opremljenimi sobami v 
lovi zgradbi. To pomeni 16 
ležišč. Vse sobe so s kopalni
cami in tudi sicer prijaznega 
ideza. Zaninianja za bivanje na 
jihovi kmetiji ni manjkalo. Pri

šli so stari gostje, seveda so 
pripeljali še nove, saj je ustno 
priporočilo še vedno najboljša 
propaganda. Nina se lahko po
hvali, da prihaja že vrsto let- k 
njim skupina iz Ljubljane, kar 
kaže na to, da so res zadovoljni.

S starimi gosti je seveda lažje, 
saj se že dobro poznamo in 
vemo kam usmeriti našo pozor
nost. Tudi V stari hiši so imeli 
zasedeno, torej so ljudje, ki jim 
je ta krajina tako všeč, da iščejo 
miru v tem lepem okolju. To 
kaže tudi mnenje gospodinje 
Nine, ki pravi, da si sem želijo v 
glavnem izobraženci, ki mnogo 
umsko delajo. Seveda je Roba
nov kot pravi otok miru! Tudi 
cene so bile sprejemljive, v novi 
hiši 460 din in v stari 390 din 
dnevno. Hrana pa seveda doma
ča. Ob tako napornem delu bi 
seveda" brez pomoči domačih 
deklet, ki sta obe sicer študent
ki, ne šlo. Treba je vedeti, da 
kmetija sama zahteva dosti de
la. Vsemu pa so Govci kos, saj 
so složna in trdna družina, ki 
enotno načrtuje in skupno deli 
skrbi ter bremena.

M ed mladim i

Med sestankom v Nazatjah. Z leve: Mirko Strašek, Emil Rojc in 
Anton Boršnak.

Več zavesti in zaupanja

ri GovčeVih je prijetno

Našo občino je obiskal sekretar 
medobčinskega komiteja ZKS Emil 
Rojc. Najprej se je razgovarjal s 
političnim aktivom, nato pa se je 
srečal v Nazarjah s sekretarji osnov
nih organizacij ZK v Glinu in pred
stavniki poslovodnega organa delov
ne organizacije Gorenje -  Glin.

Po uvodnih besedah predsednika 
konference ZKS Mozirje Antona 
Bošnaka., ki je med drugim dejal, da 
tisti komunisti, ki se v tem času niso 
voljni boriti, ne sodijo v vrste ZK. 
Danes bolj kot kdaj koli je treba 
poudariti delovanje osnovnih organi
zacij, ki morajo sprotno ukrepati in 
ne pričakovati neke „sile“, ki bo 
stvari mesto njih uredila. Če se ne 
zavedamo vse resnosti položaja, po
tem tudi ne ukrepamo, potem tudi 
ni akcije! V nadaljevanju je orisal 
prizadevanja komiteja ZKS Mozirje 
za uresničevanje sklepov kongresov 
komunistov.

Nato so posamezni sekretarji 
osnovnih organizacij v Glinu poro
čali o stanju in dejavnosti znotraj 
svojih organizacij. Iz njihovih po
ročil je bilo zaznati, da so komunisti 
v Glinu sprejeli smernice akcijske 
konference komunistov. Podpirajo 
občasno ocenjevanje vodilnih in 
vodstvenih delavcev glede na njiho
vo delo. Dosegli so veliko enotnost 
tudi v tem, da se do kraja zaostri 
vsakogar odgovornost. Takšne enot
nosti pa žal ni bilo čutiti do te mere 
med delavci skupnih služb.

Ko je Jože Rakun govoril o 
ocenjevanju uspešnosti vodilnih kad
rov je dejal, da še niso našli skupnih 
načel po katerih bi oceno opravili. 
Tako je tudi glede odgovornosti. V 
vse to je treba vključiti tudi organe 
upravljanja, ki naj ocenijo tudi 
samoupravne odnose v kolektivu. 
Posebno skrbno bo treba obravnava
ti nekatera stanja v kadrovskem 
pogledu. Vprašanje organiziranosti 
še ni povsem jasno, ker se je med 
tem pojavilo veliko vprašanj kako 
naj bi DO bila organizirana. Glede 
predloga, da se več delovnih mest da 
pod reelekcijo je Rakun povedal, da 
se je število teh dvignilo od 11 na 
50. Seveda so različni pogledi pri 
ocenjevanju sedanjih razmer v Gli
nu, vendar je čutiti zavzetost za 
razreševanje kritičnih stanj, tam kjer 
pač so.

Zelo odkrito je razpravljal sekre
tar OO TOZD Stavbno Franc Bor
šnak, ko je dejal, da je njihova 
organizacija premlada, da bi celovito 
dojela vse plati sedanjih težav s 
katerimi se srečuje naša družba. 
Dobro pa poznajo položaj znotraj 
njihove TOZD. Njihova OO ZK je že 
zdavnaj opozarjala, da se kadrovska 
politika ne vodi najbolj in zato so 
bili kritizirani, vendar pa se je po
kazalo, da so imeli v marsičem prav. 
Med ostalim je postavil vprašanje 
kakšni bodo kriteriji za ocenjevanje 
delavcev skupnih služb, saj za delav
ca v neposredni proizvodnji to ni 
vprašljivo. Menil je, da komuniste 
najbolj moti način nagrajevanja, ki 
ni po delu. Tu moramo priti naprej!

Stanko Poličnik iz TOZD Iverna 
je menil, da se prvotni zagon izvaja
nja sklepov akcijske konference ZK 
v Glinu umirja, kar ni dobro, ker je 
tako nevarnost, da stvari zvodenijo. 
Moramo sprejete sklepe dosledno 
izvršiti.

Franc Tratnik iz skupnih služb je 
poudaril, da sprejete sklepe ne mo
remo smatrati kot trenutne, gre za 
stalno preverjanje stanja in uresniče
vanja zastavljenih ukrepov. Res so 
ponekod odpori, ker je pač vse 
preveč osebnih interesov, daleč pa 
zaostaja širši interes. Opozoril je na 
potrebo po nenehnem ocenjevanju 
varnostnih razmer v vseh sredinah.

Direktor Ivo Bastl je pojasnil ne
katere težave Glina odzunaj. Tudi 
neusklajena cenovna razmerja je po
udaril kot vir marsikaterih težav 
podjetja. Vložili so velike napore v 
izvozno dejavnost in načrtujejo v 
prihodnjem letu za 19 % večji izvoz.

Seveda so še vedno največje težave v 
Iverni, medtem, ko so se stanja v 
TOZD Stavbno pohištvo izboljšala. 
Glede pomanjkanja delovne sile so 
marsikdaj nemočni. Pomagajo si z 
delavci iz drugih republik, ti pa kaj 
hitro menjujejo delovna okolja in 
tako seveda ni ustreznega uspeha.

Marjan Dobrovc je v svoji razpravi 
poudaril, da so samoupravni spora
zumi mnogokrat le na papirju. To 
pa seveda trga poslovne verige v 
škodo redne oskrbe z potrebnimi 
repromateriali. Tehnološko se mora 
Glin ojačati, da bo lahko sodobno 
proizvajal in nadomeščal manjka
jočo delovno silo. Če tega ne bo, bo 
z izvozom še težje.

Sekretar občinskega komiteja 
ZKS Mozirje Mirko Strašek je strnil 
svoje misli v tem, da smo se za 
izvajanje določenih ukrepov do
govorili in tudi odločili. Seveda 
manjka enotnosti na vseh ravneh, 
zato tudi v vrstah komunistov vča
sih nismo dovolj učinkoviti. Ugotav
ljamo velike pomanjkljivosti, ki ter
jajo celovito analizo stanja ter na 
temelju te potem tudi ukrepe, ki pa 
jih moramo za vsako ceno tudi 
izvajati in ne zgolj ugotavljati. Pri 
tem bi bilo kakršnokoli olepševanje 
odveč, saj se moramo spopadati z 
dejstvi! Glin.lahko služi kot primer, 
kako morajo komunisti delati. Ven
dar je misel, ki jo je nekdo prej 
izrazil, da bi kaj lahko akcija zblede
la zelo pomembna. Ravno tega ne 
moremo dovoliti.

Za zaključek razprave je Emil 
Rojc menil, da je bila zanj informa
cija iz sestanka zelo dobrodošla.

Pobuda občinskega komiteja je bila 
na mestu in je tudi glede izvajanja 
našla odmevnost. Pri tem se postav
lja vprašanje če smo akcijsko dovolj 
sposobni, kajti zavlačevanja so lah
ko veliko mrtvilo. Menim, da je 
število komunistov v Glinu še ved
no preskromno, manjka pa tudi 
idejne usposobljenosti, kar ugotav
ljamo tudi drugod. Zato menim, da 
bi kazalo odločno pristopiti k delit
vi v naših vrstah na tiste, ki so voljni 
v boj za jačanje samoupravnih odno
sov in na mlačne, ki jih pa lahko 
tudi pogrešamo med nami! Ne mo
remo govoriti o krizi samoupravlja
nja, pač kaj lahko o krizi zavesti in 
vere v naše delo. Zato moramo z 
našim odločnim delom dokazati na
sprotno. Prav danes, ko moramo 
premagovati težave, ki so posledica 
prelahkotnega življenja v preteklo
sti, je dolžnost komunistov stati v 
prvih vrstah boja za gospodarsko 
ustalitev. Če je torej občinski komi
te zaostril nekatere naloge, potem 
kaže to na vseh ravneh podpreti.

Seveda moramo naše ukrepe sprot
no ocenjevati, učinke meriti z na
tančnimi merili in v OO ZKS o vsem 
razpravljati in hitro z dejanji odgo
varjati. Tako bomo spreminjali tudi 
zavest naših ljudi. Le dejanja so 
prepričljiva. Res je stanje pri nas 
težko, vendar smo prebičani v naše 
lastne sile.

Le z odločnostjo spopadanja z 
raznimi težavami bomo stvari pre
maknili na bolje, to pa ne bo 
kratkotrajen boj, ampak bo pred 
nami še mnogo težav, ki jih torno 
morali premagati. Svet zaupa Jugo
slaviji in marsikje dobronamerno 
ocenjujejo naša prizadevanja, da se 
sami izkopljemo iz gospodarskih za
pletov, mi pa moramo vsak po svoji 
moči k temu prispevati.

V Mozirju so v novem naselju 
mladinci popravili stopnice iz 
novega naselja k blokom. Kot 
sami pravijo so se lotili „mini“ 
delovne-akcije. Ves dan je sicer 
rosilo, vendar se marljivi, dobro 
razpoloženi niso ustrašili dela. 
Ker se je podviga udeležilo lepo 
število mladih je šlo delo hitro 
od rok.

Delo so opravili temeljito, da 
pa so se tudi strokovncMdobro 
odrezali je pripomogel inž. Karl 
Kopušar. Koje bilo delo gotovo 
so mimoidoči pohvalili mlade. 
Iz veselja, da so delo dobro 
opravili so si privoščili še brez
alkoholno zdravico.

Volilna programska konfe
renca v Mozirju je dobro uspela. 
Najprej so pregledali dosedanje 
delo občinske konference 
ZSMS, nato je 34 delegatov iz

30 osnovnih organizacij raz
pravljajo o uspehih in neuspe
hih svoje organizacije. Ugotovili 
so, da je bilo prizadevanje za 
priprave na kongres mladine za
dostno, da so pa nasploh pre
malo posvetili pozornost vpra
šanjem, ki tarejo mlade ljudi, 
kot brezposelnost, stanovanjska 
vprašanja in podobno.

Izvolili so novo vodstvo OK 
ZSMS Moziije. Za predsednico 
Marijo Naglič, Tatjana Šterbenk

je podpredsednica, sekretar pa 
Milan Venek. Člani predsedstva 
so: Izidor Matko, Ana Rokov
nik, Tomaž Marolt, Ana Jam
nik, Zdenka Rajgl, Danica Se
ver, Robi Prušek, Sašo Radotič, 
Vera Voler in Andreja Jerič. Za 
kandidate za 11. kongres ZSMJ 
v Beogradu Izidor Matko iz 
Kovinarstva je dobil vso pod
poro.

Mozirski mladinci so opravili 
volilno konferenco. Kritično so 
ocenili dosedanje delo, saj sma
trajo, da so kljub prizadevanju 
še premalo naredili. V novo 
vodstvo so izvolili: Marja Ko
pušar je predsednica, Andreja 
Jerič je sekretarka, blagajniške 
posle je prevzela Damjana Se
dovnik.

Člani predsedstva pa 
so: Jana Škoflek, Zdenka Rajgl, 
Jani Janko, Alenka Vester, Me
tod Tratnik, Sašo Rdotič, Meta 
Urbanc, Božo Plesec, Irfan Mu
sič in Nataša Pisanec.

Sprejeli so tu d i' naloge za 
prihodnje obdobje. Program bo 
zahteval veliko prizadevnosti, 
resnosti in odgovornosti. Slabe 
izkušnje preteklih let, ko so z 
velikim „pompom“ sprejemali 
naloge, pa jih največkrat niso 
uresničili zavezujejo sedanje 
predsedstvo k delu.

ANDREJA JERIČ

M a rk u  v  spom in
V srcih mladih športnikov 

in vseh, ki so ga poznali, je 
bila nepopisna žalost ob ve
liko prerani smrti Marka 
Skomška. Napisane misli le 
težko odtehtajo bol tako 
hude izgube.

Samo 24 let si bil med 
nami in kot da bi slutil, da 
nimaš pred seboj dolge živ
ljenjske poti, si ta kratek čas 
živel zelo hitro in polno. V 
tebi nakopičena življenjsa 
sila je bila usmerjena v delo 
in šport. Želel si več kot 
drugi, zato si kmalu z vstraj- 
no vadbo postal v večini 
športov reprezentant že v 
šoli. Tudi pozneje tvoja pri
zadevnost ni prenehala. Svo
je bogate izkušnje si prenašal 
na mlajše kot vodnik TVD 
Partizan in v šolskem šport
nem društvu. Nikoli nisi za 
svoje delo z mladino pri
čakoval plačila, le veselil si

se uspehov tistih, ki si jih 
učil.

Športniki in športne 
organizacije naše krajevne 
skupnosti se za vsa tvoja

prizadevanja zahvaljujejo. 
Vedno se te bomo spomin
jali kot enega naših naj
boljših. Ostal nam boš svetal 
zgled!

Športne organizacije 
Moziije

Sindikalni šport
Komisija za šport in rekreacijo pri 

OSS ZS Slovenije Mozirje je pod 
pokroviteljstvom OOS SMREKA in 
SD SMREKA dne 9. 10 1982 
organizirala in izvedla memorial Jo
žeta Letnarja v malem nogometu.

Sodelovale so ekipe: ŽKZ Mozir
je, Vegrad, Ljubno ob Savinji, 
TOZD Gozdarstvo Luče, TOZD Ko
vinarstvo Ljubno ob Savinji in 
SMREKA Gornji grad.

"Slabo vreme, ki je spremljalo pri
reditev, ni moglo preprečiti mla
dostne zagnanosti in volje sodelujo- 
čihj-Tako da je to samo dokaz več,

da znamo ceniti in spoštovati delo 
in doprinos človeka, ki je izgorel v 
želji pomagati, delati in živeti šport
no.

Vrstni red turnirja: 1 KOVINAR
STVO, 2. SMREKA, 3. ZKZ MO
ZIRJE, 4. VEGRAD, TOZD GRAD
BENIK Ljubno in 5. GOZDAR
STVO LUČE.

Prvo uvrščena ekipa je prejela 
pokal v trajno last, ostali dve iz 
finalnega dela diplomi, vsi skupaj pa 
so se udeležili prijateljskega srečanja 
na SMREKI.

Komisija za šport 
in rekreacijo

Tudi letošnji nabori so dali številne mlade vojake



Urbanistična  
služba na občini

Ni treba poudarjati kako po
membno je v današnjih časih 
pravilno uporabljati naša zem
ljišča in kako važno je pri tem 
ohraniti prvobitnost krajine in 
okolja.

Urbanistični inšpektor 
Ivan Kenda je odgovarjal na 
naša vprašanja.

Zakaj urbanistična inšpekci
ja?

Urbanistična inšpekcija, ki 
deluje v sklopu občinskega in- 
pektorata Skupščine občine 
Mozirje, nadzoruje izvrševanje 
predpisov o regionalnem pro
storskem in urbanističnem pla
niranju ter na njihovi podlagi 
izdanih predpisov in izvrševanje 
regionalnih prostorskih planov, 
urbanističnih in zazidalnih na
črtov ter urbanističnega reda.

Ob stalnih terenskih inšpekcij
skih pregledih urbanistična in
špekcija ugotavlja, če so za 
gradnjo bila izdana ustrezna lo
kacijska dovoljenja, ali urbanis
tična potrdila in če so le-ta 
izdana v skladu s sprejetimi 
urbanističnimi dokumenti in 
sprejetimi normativnimi akti.

Nadalje urbanistična inšpekcija 
ugotavlja, če se gradnja odvija 
ob pogojih, določenih v izdanih 
lokacijskih dovoljenjih ali po
trdilih. Ob ugotovitvi neustrez
nih ali nedovoljenih gradnjah 
ukrepa po veljavnih določilih 
zakona o urbanističnem plani
ranju.

Urbanistična inšpekcija ob
časno lahko sodeluje tudi pri 
obravnavah lokacij pomembnej
ših objektov pa tudi pri obrav
navanju predlogov za določitev 
novih območij zazidave in reše
vanju zadev na obstoječih po
dročjih zazidave.

Nadalje opravlja še druge na
loge po določbah zakona o 
urbanističnem planiranju in po 
posebnih predpisih, oziroma za
konih o varstvu pred hrupom, 
zakonu o ravnanju z odpadki in 
zakona o varstvu naravne in 
kulturne dediščine.

K akšen n ač in  dela uveljav- 
Ija?

Urbanistična inšpekcija ob 
stalnih terenskih inšpekcijskih 
pregledih primerja gradnje z

ustrezno sprejeto in potrjeno 
dokumentacijo in sodeluje s sa
nitarno, gradbeno, kmetijsko, 
gozdarsko, požarno in veteri
narsko inšpekcijo.

Na podlagi ugotovitev na kra
ju samem urbanistična inšpek
cija izdaja, do z zakonom do
ločene gradbene faze, odstranit- 
vene odločbe in ustavitvene od
ločbe, ki jih nato posreduje za 
urbanizem pristojnemu uprav
nemu organu občine, da le-ta v 
posebnem postopku o spornih 
objektih odloči v skladu z zako
nom. Pri izdanih odstranitvenih 
odločbah nato izdaja sklepe o 
dovolitvi izvršbe, ki jih v koli
kor si morebitno graditelji na
knadno ne pridobe ustrezno lo
kacijsko dovoljenje ali potrdilo 
ali sami ne izvrše, tudi izvrši po 
drugi osebi na stroške gra
diteljev. V kolikor grade gradi
telji brez ustreznih oblastvenih 
dovoljenj jih predlaga občinske
mu sodniku za prekrške, zaradi 
uvedbe postopka o prekršku.

Ali bo vplivala na ustrezno 
arhitekturo v dolini?

Ker urbanistična inšpekcija 
lahko sodeluje (če jo upravni 
organ rabi) tudi pri obravnava
nju posameznih lokacij po
membnejših objektov, pa tudi 
pri določanju novih površin za
zidave, bo pri tem polagala vso 
pažnjo na predložene projekte 
in določila vseh ostalih za
konov, posebno glede varoval
nih pasov in varstva narave, da 
se bo vzdrževalo naravno ravno
težje in da bo smotrno izkoriš
čena narava in naravne dobrine.

Posebno pažnjo se pri tem po
laga na ohranjanje značilne po
dobe posameznih pokrajinskih 
predelov ter zavarovanje na
ravne znamenitosti in redkosti, 
ki imajo zaradi znanstvene in 
kulturno-prosvetne vrednosti 
ali zaradi posebnih lepot in 
rekreacijske vrednosti poseben 
namen družbenega pomena, kar 
nalaga zakon o naravni in kul
turni dediščini v zvezi s kultur
no in naravno dediščino in za
gotavljanja posebnega družbe
nega interesa pri opravljanju de
javnosti varstva narave in kul
turne dediščine tudi upravnemu 
organu pri pravilni izbiri od
govarjajočega projekta.

(Dalje prihodnjič)

Elkrojev časop is
V naši občini žal še vedno 

premalo posvečamo pozornosti 
obveščanju delavcev v delovnih 
organizacijah. Zato je razveselji
vo, da imata vsaj dve OZD svoja 
glasila. To sta Glin in Elkroj. 
Naj namenimo tokrat nekaj be
sed časopisu Kroj.

Če želimo predstaviti vsebino
3. številke kar se da na kratko, 
potem preletimo nekaj naslo
vov. Na prvi strani je poslovno 
poročilo o prvem polletju, kije 
dopolnjeno z nekaj tabelami in 
je pisano v razumljivem jeziku! 
Tudi vest o delu kooperacij
skega obrata v Čajetini bo za
nimala vse člane kolektiva. Ne
koliko teoretično izzveni čla
nek o komerciali in proizvodnji. V

V nadaljevanju pa je vsebina 
pisana na kožo zaposlenim. Za
kaj? Zato ker jih seznanja z

Dobro načrtovanje pomeni lepo naselje

■ ##############’########################## ■ 
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j Prve volitve v  So lčavi

vrsto poslovnih in drugih težav 
s katerimi se srečujejo, pa tudi 
pohvali uspehe, ki so bili do
seženi. Končno se ni čuditi, če 
se pojavi kar lepo število za
poslenih s svojimi pesmimi. V 
Elkroju so že kar znani po tem, 
da posvečajo pozornost kulturi 
in seveda spada sem tudi pisan
je. Tudi športne vesti ne manj
ka, pa o letovanju so spregovo
rili in redno obveščajo o raznih 
kadrovskih premikih. Znani lju
bitelj fotografije Niko pa je s* 
svojim nadaljevanjem „fotograf
ske šole” napisal mnogo zanimi
vih stvari iza kulis snemanja s 
kamero. Prikazovanje vaj civilne 
zaščite je nepogrešljivo, saj se 
na sploh tej dejavnosti posveča 
premalo pozornosti, v Elkroju 
to vedo! Na zadnji,strani pa so 
objavili križanko, ki mnoge pri
tegne. •

Prav te dni bodo v Solčavi 
praznovali krajevni praznik, 
zato je prav, da posežemo s 
spominom v čase, ko se je 
na volitvah odločalo o naši 
domovini. Menimo volitve 
11. novembra 1945, ko so se 
naši ljudje odločali za novo 
Jugoslavijo.

Tistih časov se spominja 
Marija Pahovnik-Klemen- 
škova zelo živo. Bila je že od 
leta 1944, ko je v zimskem 
napadu Nemcev prišlo do 
odkritja nekaterih članov 
mladinske organizacije, njen 
sekretar. Na tiste čase jo 
vežejo lepi spomini, saj je 
mladina Solčave bila strnje
na v odločne vrste borcev za 
novi red. Mladina je množič
no sodelovala pri obnovitve
nih delih na požganih domo
vih, ki so nemo pričali o 
grozodejstvih zavojevalcev. 
Žive priče pa so delale po
litično in gospodarsko, da bi 
globoke rane razdejanja bile 
kmalu pozdravljene, pozab
ljene pa nikoli! Marija se 
spominja, kako tesno so 
mladi sodelovali s pripadniki 
KNOJ-a, ki so takrat varo
vali našo mejo. Vojaki so 
povsod pomagali in tudi po
litično podprli prizadevanja 
mladih. Saj treba je poveda
ti, da ni bilo lahko ker je 
pač v krajih ob meji bilo 
dosti takih, ki niso verjeli v 
novo nastajajočo oblast. Tik 
pred volitvami so mladi iz
vedli obsežno propagando, 
lepili plakate in obiskovali 
ljudi, da bi jim pojasnili na
črte nove oblasti Pa tudi 
nasprotniki niso mirovali! Še 
danes živeči trgovski potnik 
je obiskoval družine in jih 
navajal k odločitvi za staro 
ureditev. Tako je prišel tudi 
k 86 let staremu knezu, tudi 
njega je hotel prepričati, da 
je edino stara oblast prava 
oblast, pa je stari možakar 
odvrnil „najprej gre za svo
bodo, za obstoj, za vero 
bomo pa imeli tudi pozneje 
dovolj č a s a O b i s k o 
valec mu je namreč trdil, da 
je vera v nevarnosti! Spričo 
tako močnega nasprotovanja

nekaterih je seveda bilo tež
ko, vendar so se zvečine 
ljudje odločili za ljudsko ob
last.

Pozneje je bil množičen 
sestanek, ki ga je vodila ta
kratna predsednica narodno

ni bila preveč odločna. Mla
dinska organizacija je ta ses
tanek sklicala in ga tudi dob
ro pripravila. In danes bi 
dejali, da se je na sestanku 
glasovalo o zaupnici takratni 
predsednici NOO. Ko je pri
šlo na vrsto vprašanje ali naj 
ostane ali ne, tega je sprožil 
takratni predsednik izvršne
ga sveta okrajnega NOO 
Franc Nareks, so ljudje odlo
čili, da jo zamenjajo. Navzo
či so bili tudi številni vojaki, 
ki so prav tako toplo po
zdravili izvolitev novega

osvobodilnega odbora, ki pa ^

I
!

I

i

M arija Klemenšek
predsednika kmeta Havdeja 
iz Robanovega kota.

Pestre spomine je zaklju
čila Marija Klemenšek še s 
pripovedovanjem, kako je 
Jože Prodnik napisal NOO 
Solčava pismo, ki naj bi se 
prebralo pred volitvami na 
množičnem sestanku. Pisal 
ga je iz Zrenjanina. V njem 
poziva krajane, da se v ime
nu žrtev in hudih spominov 
na čase med vojno odločajo 
pri volitvah za ljudsko ob
last. Ker se je pismo ohrani
lo in je v arhivu kulturne 
skupnosti v Mozirju povze
mamo zadnji odstavek: 
„Zato dragi domači ne 
omalovažujte naših žrtev in 
prelite krvi, k i je tekla v 
potokih. Spomnite se tudi 
Pastirkove Ivanke, Selišnik 
Joža, Petra Klemenška, Ciri
la Podbrežnika, Lenčke Lo- 
ger, Mihe Plastnik in še mno
gih drugih. .  . zato da bodo 
prišli na oblast res ljudje iz 
naroda, ki bodo ostali z njim 
v dobrih in slabih arah. . . ”.

■ XX XXX XXX XXX XXX XXX XXX XXXX XXX XXX XXX XXX XXX X«

Š iva lne
stroje popravlja

Mnogi občani so v zadregi iskali mojstra za popravilo šivalnih 
strojev v dolini, saj jih ni lahko prevažati daleč. Sedaj je pričel s 
popravili Anton Zagožen v Ljubiji 121. Dela sprejema vsak 
ponedeljek in četrtek od 15. do 18. ure. Gasilci so se srečali v Šmihelu in podelili odličja

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA 

SKUPNOST OBČINE MOZIRJE
Odbor za graditev in prenovo stanovanj

Na podlagi 1.1. člena pravilnika o pogojih in merilih za 
pridobitev posojil iz združenih sredstev vzajemnosti v občini 
Mozirje in na podlagi letnega plana 1982 Samoupravne stanovanj
ske skupnosti občine Mozirje se razpisuje

n a t e č a j
za posojilo iz združenih sredstev vzajemnosti v znesku 1.040.000 
din za naslednje namene:

1. posojila delavcem za nakup in gradnjo stanovanj in stanovanjskih 
hiš v zasebni lasti;

2. prenovo stanovanj in stanovanjskih hiš v zasebni lasti, pod 
pogojem, da se z njim poveča stanovanjska površina, število 
stanovanjskih prostorov ali uporabi kvalitetnejša izvedba toplot
nih izolacij oziroma racionalnejši način ogrevanja;

N A V ED EN O  POSOJILO LAH KO  DOBIJO:

a) delavci, ki združujejo delo v TOZD in DS, ki združuje sredstva 
vzajemnosti v stanovanjski skupnosti občine Mozirje in ki zagotav
ljajo lastno udele bo z namenskim varčevanjem pri banki;

b) delovni ljudje, ki samostojno opravljajo dejavnost z osebnim 
delom s sredstvi v lasti občanov in pri njih zaposleni delavci, ki 
združujejo sredstva vzajemnosti pri stanovanjski skupnosti in ki 
zagotavljajo lastno udeležbo z namenskim varčevanjem pri banki;

— če nimajo stanovanja ali pa imajo neustrezno oziroma 
neprimerno stanoyanje in niso sami ali njihovi družinski člani 
lastniki vseljivega stanovanja, stanovanjske hiše ali vikenda,

— če namensko varčujejo za stanovanjsko graditev v banki in 
bodo zagotovili lastno udeležbo.

Neustreznost in neprimernost stanovanja se ugotavlja v skladu s 
sprejetimi stanovanjskimi standardi v občini.

Za družinske člane se štejejo zakonec, otroci in starši, če živijo v 
skupnem gospodinjstvu.

Posojilo za gradnjo, nakup ali prenovo stanovanja ali stanovanj
ske hiše lahko dobijo tudi delavci, ki imajo ustrezno rešeno 
stanovanjsko vprašanje, če bodo z gradnjo ali nakupom stanovanja 
sprostili družbeno stanovanje.

Posojilo, ki ga lahko dobi delavec za nakup, gradnjo ali prenovo 
stanovanja oz. stanovanjske hiše, lahko znaša največ do 20 %  od 
predračunske ali končne kuproprodajne cene standardnega stano
vanja. Vsak upravičenec lahko dobi ob pogojih, ki jih določa 
pravilnik o pogojih in merilih za pridobitev posojil iz združenih 
sredstev vzajemnosti v občini Mozirje, posojilo za standardno 
stanovanje za 4-člansko družino 70 m2.

Prednost za posojilo po tem pravilniku imajo delavci, ki:
— imajo nižje povprečne mesečne dohodke na člana družine;
— kupujejo ali gradijo stanovanjsko hišo ali stanovanje v okviru 

družbenoeusmerjene stanovanjske gradnje;
— kupujejo standardno stanovanje;
— bodo z nakupom, dograditvijo ali prenovo stanovanja oz. 

stanovanjske hiše sprostili družbeno stanovanje, ki po stanovanj
skih standardih ni ustrezno za njegovo družino.

Na natečaj lahko kandidirajo le interesenti, ki predložijo:
— vlogo z opisom stanovanjskih razmer <n namen porabe 

posojila;
— dokazilo o namenskem varčevanju pri banki;
— izjavo o vsoti že pridobljenih bančnih in drugih kreditov za 

stanovanjski namen;
- kupoprodajno pogodbo, če kupujejo stanovanje;

— gradbeno dovoljenje, če gradijo stanovanjsko hišo ali jo 
prenavljajo;

— podatke o zaposlitvi;
— podatke o skupnih dohodkih članov družine v preteklem letu.

Natečaj za posojila traja do vključno 10. novembra 1982. Prijave 
natečaj, prispele po tem datumu, ne bodo upoštevane. Vloge za 
priglasitev na natečaj sprejema Ljubljanska banka — Temeljna 
banka Velenje — Ekspozitura Mozirje, kjer lahko udeleženci dobijo 
pojasnila v zvezi z natečajem.

Pristojni odbor pri Samoupravni stanovanjski skupnosti bo 
obravnaval vloge, udeleženci natečaja bodo po zaključku natečaja 
skladno s tonamenskim pravilnikom, s sklepom obveščeni o 
dodelitvi posojila.

Ugovore na navedene sklepe bo reševal odbor uporabnikov 
skupščine Samoupravne stanovanjske skupnosti.

SA M O U P R A V N A  STA N O VAN JSKA  
SKUPNOST O BČ IN E  M OZIRJE

Redovnice v  Gornjem g ra d j
Leta 1332 so v neki darilni listini 

Konrada iz Vrbovca omenjene re
dovnice v Gornjem Gradu. To bi 
lahko bile le benediktinke, saj so 
imeli benediktinski samostani ob 
moškem redu po navadi tudi žen
skega.

(Pred kakimi sto leti je bilo v 
Gornjem Gradu menda še živo ustno 
izročilo, ki je vedelo povedati, da je 
ženski samostan stal pri stari cerkvi 
sv. Magdalene.)

Skoraj sto let pozneje, leta 1426, 
je nastal urbar gornjegrajskega bene
diktinskega samostana; v njem je 
bilo zapisano, da so podložniki iz 
urada Tirosek zbrali 3700 kosov 
(hlebcev) sira na leto. Imenoval se je 
„nunnenkes” („nunski sir”), ker je 
bil najbrž namenjen redovnicam; 
tako se je v urbarju ločil od sira, 
imenovanega „herrnkes", ki je pri
padal redovnikom.

(Zanimivo je vedeti še to, da je 
kos sira tehtal od 1 do 1,5 kg. 
Sirarstvo je bilo torej zelo razvito, 
saj je enajst kmetij moralo dajati kar 
po 300 kosov „nunskega šira” -  to 
znese 3300, ne pa 3700 kosov, kot 
navaja seštevek v urbarju -; k temu 
pa moramo prišteti še 4800 kosov 
sira, namenjenega redovnikom. Te 
velike številke kažejo na izredno 
pomembnost sira kot živila in ži
vinoreje kot gospodarske panoge pri 
nekaterih gornjegrajskih podložni
kih v tistem času. Se danes ima 
sedem od teh enajstih kmetov enako 
ali podobno ime kot pred 550 leti 
(navajam jih po naseljih): Lešnik, 
Vrbočnik in Strnad v Šmiklavžu in 
Bevčnik, Pogorevčnik, Podbrežnik 
in Podpečnik v Tirosku.)

To sta menda tudi edina podatka, 
ki kažeta na obstoj ženskega samo
stana v Gornjem Gradu.

PETER WEISS



. Z aslu ga  za  to  
gre predvsem  vrlim , d o b rim  in 
p o šten im  preb iva lcem  M orav
ske do lin e , k i  so  n as tak o j o b 
vestili o  v sak em  p rem ik u  ali 
k o n cen trac iji n em ških  č e t  ali 
p o lic ije . R az e n  teg a  so  nas 
redn o in izda tn o  p o d p ira li s 
h ran o . M ed n jim i, razen  redkih  
izjem  (p o ž ig  Z gorn jega  H rastn i
k a ) , n i b ilo  izd a ja lcev . K lju b  
tem u  p a  sm o  tu d i im eli nekaj 
težk ih  b o rb , k i so  b ile  uspešne 
(L im b a rsk a  G o ra )  in u č in k o v i
tih  ak cij. E n a  izm ed  teh  p a  se 
je  trag ičn o  k o n č a la  za  b ra ta  
„ L o v c a ” , k o m an d irja  1. čete  
tak ra t  že M oravskega b a ta l jo 
n a. D ne 19 . n ovem bra 1 9 4 2 .1 :  
so n ap ad li in zased li M o rav če . 
„ L o v e c ”  je  zved el, d a  v neki 
k le ti k u h a  žgan je  gestapo vec  
G rilj Ivan , d o m a  iz C ešn ic  pri 
M o rav čah . S  p u šk o  je  ju r iša l v 
k le t  in , k e r  g e stap o v ca  ni p o 
znal — v k le ti p a  s ta  b ili dve 
o seb i, je  z a  h ip  p rep o zn o  
u stre lil. S liša l se je  sam o  en 
stre l in p ad la  s ta  m rtva o b a  — 
b ra t in  g e stap o v e c , k i s ta  u stre 
lila d rug d ru gega . . .

D a  ne b o m  preh iteval d o 
g o d k o v . P o  p rih od u  v M orav- 
šk o  d o lin o  sm o m orali v z p o sta 
viti zvezo  s S av in jsk o  d o lin o , 
o z . D o b ro v ljam i, k jer se je  t a 
krat n ajveč  zadrževala  savin j
sk a  č e ta  (p o zn e je  b a ta ljo n )  in 
k asn eje  štab  II. grupe odredov  
s S tan e to m  (F r .  R o z m a n ), T o 
m ažem  (D . K v e d e r}, S k a lo  (P . 
S ta n te ) , B o ro m  (C iž m e k  B .) ,  
M arok om , i . d r . K o m an d ir  n a
še č e te  tov . R is to , m e je  k o t 
pozn ava lca  D ob rovelj d o lo č il  
za  k u rir ja . T a k o  se je  z a č e lo  
m o je , skoraj p o lle tn o , k u rirsk o  
„v an d ran je ”  m ed S avo  in S a 
v in jo , k a te re g a  se še d an es sp o 
m in jam  s p rav  p o se b n im i o b 
č u tk i. D o g o d k i, k i sem  jih  d o 
življal m ed  tem  č a so m  p a  b o 
d isi, d a  so b ili zab avn i, ža lo stn i 

' ali trag ičn i, so  b ili po  večin i 
sam o  m o ji, saj sem  n a jveč  h od il 
šam  p o  p o te h , k i  sem  si jih

sam  izb iral, h od il tak ra t  k ad ar 
sem  sam  h o te l, sk ra tk a , b il 
šem  n eodvisen  od  dru gih , le , 
d a  sem  p o š to  v redu  p renašal 
in skrbel za „zv e zo ” . N ekaj 
teh  d o g o d k o v  se še  živo. sp o m i
n jam , za to  j ih  b o m  sku šal o p i
sati.

O b ič a jn a  p o t , k i sem  jo  
v sak ikrat p reh od il je  d rža la  iz 
G o re  nad K resn icam i (S ta n c e  
L az e , S livn a), Sv . G o re  ali p a  
iz L im b arsk e  go re , k je r  se je  
p a č  n a ša  č e ta  n ah aja la , m im o , 
n a jvečk rat p a  k ar sk o z i B la g o 
v ico , Prilesje in G a b e ije  ali p a  
Ja v o r je  .na Š ip e k , o d  tam  p a  
m irno Š p ita lič a , k jer sem  n aj
v e čk ra t  p re čk a l c e sto  v b liž in i 
m lin a nad Š p ita lič e m , č e z  m a j
hen m o st  p rek o  M otn išn iče . 
Pred Je m  m lin om  je  m ajh n a 
k m etija , k je r  sem  d o b il pri p r i
ja z n ih  in d o b rih  žen skah  vedno 
z a to č išč e ,  in fo rm acije  in h ra
n o . O d tu  m e je  p o t  vod ila  na 
N oto R eb er in p rek o  M enine 
p lan ine (Š a v n ic ) v B o č k i  G ra 
b en  in o d  tam  p rek o  R o v t v 
K re š ic o , o z . na D ob rov lje . 
Y e č k r a t  p a  sem  jo  u b ra l iz 
Š p ita l ič a  k ar p reko  sed la S la 
p ov  in L ip e  n a D o b ro v lje . N a  
teh  dveh sed lih , p o se b n o  na 
L ip i so  b ile  d o stik ra t  za sed e , 
za to  je  b ila  ta  varian ta  n eko li
k o  n evarnejša, k lju b  tem u  pa 
n a tej p o t i nisem  n iko li pade l 
v za se d o , d o č im  se m i je  preko 
M enine p lan ine to  v e čk ra t d o 
g o d ilo . V  R o v tu  sem  im el p o 
sebn o  d o b r i p o sto jan k i pri 
„ L u k e ž u “  (S k o k )  in pri Š tru k 
ljevih , k je r  sem  p o leg  hrane 
d o b il vedn o tu d i dragocen e 
in fo rm acije  in o b v e s t i la . .

S v o jo  k u rirsk o  p o t  sem  
oprav lja l n a jvečk rat napravljen  
v „c iv iln o ”  ob lek o  z revolver
je m  p o d  su k n jiče m , z la sti še, 
k a d a r  sem  h o d il sam . T a k o  n a
pravljen  sem  se laž je  gibal m ed 
lju d m i in n a  p ro m etn e jših  k r a 
j ih ,  predvsem  pri p reh od ih  
T ro jan sk e  in turun jske ceste  v 
B lagovci, o z . pri Š p ita lič u , ker

n isem  p o v zro ča l veliko  p o z o r
n osti.. H odil sem  najraje p o d n e 
vi; to  p a  vsled tega , ker sem  se 
p o č u til  b o lj varnega, h itre je  
sem  lah ko  n ap redoval, ker sem  
im el pregled  „n ad  teren om “ , 
predvsem  p a  radi teg a , ker sem  
p o n o č i rad spal! L e  k a d a r  sem  
im el še k o g a  s se b o j, sm o  h o d i
li p o n o č i. J e  p a  m o ja  dnevna 
h o ja  im ela tu d i slabe stran i, k i 
b i se lah ko  n eka jk rati slabo  
k o n ča la . T a k o  sem  se n eko ne
deljo  d o p o ld an  vračal p o  strm i 
p o ti iz K re šice  v R o v t , si b re z 
b rižn o  b ru n d a i p op evk o  in se 
p ožv ižgal n a  vse Švabe in 
W ermane^ k i so v ečk rat prišli v 
R ov t iz Šm artn a  ob  D reti; B ila  
j e  lepa, so n č n a  n edelja  —j le 
k d o  b i v tem  času  č ep e l v 
grm ovju  in č ak a l v za sed i n a  
sam o tn ega  ku rirja?  K o  sem  se 
č e z  kakšn ih  14 dn i vračal iz 
M oravškega, sem  se k o t  p o  n a
vadi og lasil pri Š tru k lju . T am  
p a  sem  zvedel; T is to  nedeljo  
so  m e č a k a l i 'W erm ani v zased i 
ob om en jen i p o t i. K o  sem  pri
šel tak o  b rezsk rb n o  b ru n d a jo č  
m im o  n jih , so  se m i sm ejali in 
m e pu stili lepo  pri m iru  — za  
k ar sem  jim , seveda, še  d an es 
hvaležen . B ili so  „n a ši lju d je  in 
n ekateri m ed n jim i so im eli že 
zveze z  n am i. T o d a  lah ko  b i  se 
k o n ča lo  tu d i d ru gače  , . .  N e 
kaj sličn ega sem  doživel par 
ted n o v  p ozn e je  -  je se n i 19 4 2 . 
1.

V rača li sm o se iz D obrovelj 
na M oravško . Z  m en o j sta  h o 
dila  še tov . „K la d iv o “ , b o ln i
č a r  v m oravšk em  b ata ljo n u  in 
še n ek  tovariš, d o m a  iz b ližine 
H rastn ik a p o d  L im b arsk o  go ro . 
Iz R o v t sm o krenili d o p o ld an  
č e z  plan in o  T e r  p ro ti B o čk e - 
m u G rab n u  in p ro ti vrhu Šav
n ic. N ek ak o  v sredin i planine 
T e r sem  se že da lje  č a sa  p o slu 
ževal neke zap u ščen e  steze, k i 
jo  je  verjetn o  u p o rab lja la  le 
d iv jad , dvom im  p a , d a  se jo  je  
poslu ževal še  k d o  drug. Z arad i 
tega sem  se tu  p o č u til  vedno

p o p o ln o m a varnega, tak o  tu d i 
to  p o t . K e r  sem  v zadn jem  č a 
su  večk rat podnevi h od il to d , 
m e je  m oral n ekdo  o p a z it i in 
izdati, saj vohunov takrat na 
M enini p lan in i in n a D o b ro v 
ljah  ni m an jk alo .

K o  sm o tak o  b rezskrbn o 
V p r iš li  o k ro g  po ld n eva d o  strm e

ga  ja r k a  z vod o , k i- je  p ritok  
B o č k e g a  G rab n a, sm o  se u ta 
b o rili ob  vod i, d a  si p o č ije m o  
in  sku h am o ka j z a  p o d  zo b . 
Z akurili sm o ogenj in priče li 
k u h ati m ak aron e , k a tere  sm o 
zabelili z  m argarin o . T o  k u h a
nje je  tra ja lo  več k o t  dob ro  
uro . K o  b i tak rat vedeli, da 
n as na drugi stran i ja rk a , niti 
5 0  m  razdalje  č a k a  in opazu je  
za sed a  nem ških  po lic istov  in 
W erm anov, n am  ne b i m a k aro 
ni tak o  d o b ro  teknili.' T ak o  
sm o se po šten o  n ajed li, celo 
p om ili p o rc ije , op rta li n a
h rb tn ike  in o ro ž je  ter krenili 
n ap re j. S p u stili sm o se v ja re k , 
ga p rečk ali in n a dru gi stra 
n i . .  . Ž iv o  so  m i še pred  o čm i 
zelene in rum ene k ap e  ter cevi 
p u šk , k i sem  jih  zag ledal pred  
sebo j. Is to č a sn o  sem  zaslišal 
p rod iren  „ H a lt ! ’ , ’ „ H a lt !”  K  
sreči šem  sta l n a  robu  ja r k a ,  k i 
je  na tistem  m estu  v isok  b lizu  
2  m . T ovariša , k i sta  b ila  za  
m enoj še v ja rk u , sta  se h itro  
um akn ila  zä  robom  navzgor, 
d o č im  je  m en e nezn an a sila  v 
tren u tk u  v rg la 'v  ja re k , n ato  p a  
sem  se s strah ovitim i sk ok i p o 
gnal po  strm em  in skalovitem  
ja rk u  kak ih  100 m  za  robom  
n avzdo l, n ato  p a  desn o  v go zd .

D iv je streljan je  in žvižganje 
k rogel, k i nas je  sprem lja lo , 
natri je  b o tro v a lo  pri tak o  
„h itre m ”  um ik u ! B il sem  re
šen , k a k o r  tu d i o b a  tovariša  s 
k a terim a sem  se dob il dan  p o 
zn eje  v n ašem , m oravškem  b a 
ta ljon u .

(Nadaljevanje prihodnjič)

A h a c ij S tr ž in a r  ( 1 6 7 6  -  1 7 4 1 )
Vplivi protireformacije sega

jo s konca 16. in začetka 17. 
stoletja vsaj še v začetek nasle
dnjega. Gibanje za prenovo ka
toliške cerkve je protestantske 
knjige ali uničilo ali pa spravilo 
pod ključ — za svoje potrebe. 
Za daljše razdobje je nastopilo 
mrtvilo, v katerem je bila do
brodošla vsaka slovenska knjiga, 
skoraj ne glede 'n a  kvaliteto. 
Zato lahko imamo izid Strži- 
naijeve pesmarice leta 1729 v 
slovenskem merilu za prav pozi
tivno dejanje.

Ahacij Stržinar (zapisano 
tudi St(e)ržiner) se je rodil leta 
1676 na Suhi pri Škofji Loki. 
Šolal se je najbrž pri jezuitih v 
Ljubljani. Na Dunaju je do
končal bogoslovje, leta 1702 je 
postal duhovnik, nato pa je 
živel v Ljubljani, kjer je bil 

* sprva kaplan oziroma vikar, na
to pa v letih 1707—13 spove
dnik pri klarisah. Ko je prene
hal s to službo, je postal župnik 
in dekan v Gornjem Gradu. Pod 
vplivom jezuitske agitacije za 
pobožnost na čast sv. Frančiška 
Ksaverija je v Radmirju leta 
1715 -  ko je v teh krajih 
morila kuga in lakota — v po
družnično cerkev sv. Barbare 
postavil svetnikovo sliko, delo 
Janeza Mihaela Reinwaldta, in 
tako ustanovil božjo pot. Sezi
dal je novo cerkev, ki je bila 
posvečena sv. Frančišku Ksave- 
riju leta 1728, in malo pozneje 
tudi župnišče. Službi v Gor
njem Gradu se je leta 1733 
odpovedal in se preselil v 
Radmirje, da bi se lahko v 
celoti posvetil čaščenju sv. 
Frančiška (in organizaciji božje- 
potništva). Umrije leta 1744 v 
frančiškanskem samostanu v 
Nazarjah, pokopan pa je v 
Radmirju.

Stržinar je kot pravi gospo
dar znal poskrbeti za propa
gando radmirske božje poti. V 
ta namen je oskrbel izdajo pu
blikacije, ki je bila napisana v 
nemščini, pozneje pa so jo pre
vedli še v italijanščino in la
tinščino in je v letih 1729-58 
doživela kar osem izdaj. V 
prvem delu je bila opisana zgo
dovina božje poti, v drugem pa 
so bile molitve in pesmi z nota-. 
mi.

Božja pot je zelo slovela, še 
posebej ker je glas o njej prek 
jezuitskih propagandistov v ve
čjih mestih Evrope segel celo 
do kronanih glav, npr. do 
avstrijske cesarice Marije Terezi
je. Vladarji so prispevali drago-

C a t h o u s h  
K e r s h a n s k ig a  V u k a

PEISSME,
Kalin fi

Per Kershanskimo vuko,
Boshyhpotyh, perfvdtimu 

Miffionu;
Irm slaßiperJvftim e

FRANCISCO
XAVERIO

Na Stnu he Gdrniga Gradu Fare 
nužnu poyo

K r  it v fa ii Jurija vßbiga Ro-
mirit rnihumi oJfißik akril 

v'Itn.

Pogrne'rane inutu fvitlobodane
V’ Ntmtblim GradzM 

P« Widoanlhdianskih Eibizhih. 
Anna 17 JJ.

Naslovna stran prve Stržinaije- 
ve slovenske pesmarice

cene mašne plašče, zlate in sre
brne kelihe, monštrance in dru
ge dragocenosti, ki so danes 
povečini shranjene v radmirski 
zakladnici. Toda zlata doba

radmirske božje poti ni bila 
dolga: leta 1783 je odlok du
najskega dvora tako kot druge 
odpravil tudi to romarsko pot.

Stržinar je v slovenskem jezi
ku izdal dve knjigi, obe pa se 
nanašata na Frančiškovo cerkev 
na Stražah.

V Gradcu je leta 1729 na 
272 straneh izšla knjiga Katoliš 
kršanskiga vuka pejsme, ki je 
prve slovenska katoliška pesma
rica. Knjiga je zanimiva zaradi 
predgovora, v katerem Stržinar 
poudarja, da izdaja svoje pesmi 
zato, da bi se mladi ljudje učili 
krščanskega nauka in branja. 
Opustili naj bi prazne, škodljive 
in sploh slabe pesmi in prepeva
li te iz njegove knjige. S slabimi 
pesmimi misli na tiste, ki jih 
pojejo godci, in na ljudske pe
smi o svetnikih, ki so po njego
vem bolj škodljive kot koristne, 
npr. zlati očenaš. Seveda pa se 
zgraža tudi nad pohujšljivimi in 
pregrešnimi pesmimi, ki so jih 
ljudje peli v tistem času. (Nje
govo stališče je torej moralisti
čno.) Predgovor h Katoliš 
kršanskiga vuka pejsmim je -  
kot pravi Marijan Smolik -  
„prvi slovenski katoliški teoreti
čni tekst o vlogi nabožne pe
smi“ .

Pesmi so najbrž narejene po 
nemških, zato imajo večjo pe
sniško vrednost le posamezne. 
Pesmarica nasploh pa je po
membna že zato, ker je v času, 
ko so bile slovenske knjige silno 
redke, sploh izšla, in zaradi 
poudarjanja potrebe po branju. 
(Stržinar piše: „K zadnimo 
tedej vas opominam, da se bel 
slovenskega druka (tj. tiska, 
črkopisa) vučite V knji
gi uporablja rodno škofjeloško 
narečje.)

G o to v o  je  S tržin arjevo  tu d i 
sicer n ep o d p isan o  d e lo , k i je

izšlo leta 1730 v Ljubljani pod 
naslovom Pejsem od teh velikih 
odpustikov te svete križove poti 
per te novi cerkvi svetiga 
Francisca Xaveria v Gornim 
Gradu, v katerem pa ni kakšnih 
presenetljivo boljših verzov kot 
V prvi pesmarici, pa tudi veliko 
krajše je (ima le 30 strani).

Popolnoma objektivno- je 
mnenje, „da je bil (Stržinar) v 
resnici samo množitelj verskih 
tekstov po starih geslih, ne pa 
morda pesnik, umetnik. Pač pa 
je res, daje z njo dokazal svojo 
ljubezen do slovenskega jezika 
in do naše knjige“ (France Jese
novec). To pa je ob upoštevanju 
knjigi nenaklonjenega časa 
najbrž dovolj, da “si Stržinar 
tudi s svojim skromnim delom 
zasluži naše spoštovanje.

PETER WEISS

NA MRTVIH DAN  

Noči s e . . .
Mineva pust, turoben dan 
-  vseh mrtvih dan. 
Skrivnostno tiho domovanje 
zajel je mir.
Tišina. . .
Obiskovalci so odšli, 
le svečk na tisoče gori 
in cvetje slednji grob krasi. 
Njim v spomin.
Poslednji d o m . . .
Koliko svojcev tu leži, 
nevzdramno, večno tukaj spi 
v objemu smrti.
Povratka ni.
To noč
vprašanje vstaja, nas teži, 
kdaj jaz, kdaj ti mi vsi 
pod cvetjem bomo spali tam 
na mrtvih dan.

ŠTEFKA PETEK

Skupina delavcev Elkroja na obisku pri akademskemu slikarju 
Božidarju Kovačeviču ria Borovi glavi (Zlatibor). Kolektiv Elkroja 
je na slavnostni seji občinske' skupščine Čajetina prejel diplomo za 
gospodarske zasluge v občini. Naši predstavniki so prinesli darilo 
pobrateni občini in ga ob tej priliki izročili.

Veterinarska dežurstva
11. 10. do 17. 10. Lešnik Marjan, dipl. vet., Mozirje, tel. 831 017 
18. 10. do 24. 10. Zagožen Drago, dipl. vet-, Ljubno, tel. 840 -094 
25. 10. do 31. 10. Kralj Ciril, dipl. vet., Ljubno, tel. 840 -112 
1. 11. do 7. 11. Mag. Resnik Anton, dipl. vet., Mozirje, tel. 831 978 
8. 11. do 14. 11. Lešnik Marjan, dipl. vet., Mozirje, tel. 831 -017 
15. 11. do 21. 11. Zagožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 840 - 094

Nove knjige v knjižnici
I. LEPOSLOVJE: Čerin: Čas, blaznost in blodnje -- fantastični roman, 

Flaubert: Gospa Bovaryjeva, Mihelič: Obraz v zrcalu, Petdeset najbolj- 
znanih anekdot^ Styron: Sophiejina o’dločitev, Zorman: Kdo bo meni 
prižigal sveče, Svabič: Ljubavne povesti, Vestdijk: Otok ruma, Troyat: 
Katarina Velika, Vipotnik: Doktor, Inneš: Atlantik divja

II- STROKOVNA LITERATURA: Okolje Leksikoni XZ, Heurgon: 
Življenje in navade Etruščanov, Nečak: Volitye na Koroštem po 2. svetovni 
vojni, Enciklopedija 2. svetovne vojne, Dolar: Spomini človeštva, Kramber
ger: Oblačila slovenskih cesarjev

lil. MLADINSKA LITERATURA: Lisica in volk slikanica, Zgodbe od 
A do Ž, Ilustrirana dječja enciklopedija

Kino Mozirje v novembru
2. 11. FURIJA — ameriški film — 

vohunski
4. 11. DETEKTIV TOMA -  ame

riški film -  kriminalka .
6. 7. 11. LETALIŠČE ’80

CONCORDE -  ameriški film -  
akcijski

9. 11. NISEM JAZ, ON JE -  
francoski film -komedija

11. 11. TAVANJE POD SON
CEM -  švedski film -  drama

13. 14. 11. FLIPER -  ameriški 
film -  sodobni avanturistični

16. 11. SAFARI EXPRESS -  
italijanski film — avanturistični

18. 11. SVATBA -  ameriški film
-  komedija
. 20. 21. 11. PEKLENSKA
ČETRT -  ameriški film -  drama 

23. 11. VISOKA NAPETOST -  
jugoslovanski film — politična dra
ma

25. 11. POTOVANJE Z ANITO
-  ameriški film -  erotična komedi
ja

27. 28. 11. TESSA -  francosko- 
angleški film -  ljubezenska drama 

29. 30. 11. PEKEL V VESOLJU
-  ameriški film -  pustolovski

Kino Ljubno v novembru
2. XI. GODZILA PROTI MEGA- 

LONA -  japonski film, znanstveno- 
fantast.

6. -  7. XI. LJUBEZENSKO 
ŽIVLJENJE BUDIMIRA TRAJKO- 
VIČA -  domači film

9. XI. OSVETA SONI LIJA -  
filipinski film, akcijski

13. XI. UVOD V LJUBEZEN -  
kanadski film, ljubezenski

16. XI. MOČNI PEKINŠKI ČLO
VEK -  hongkongški film, avantu
ristični

20. -  21. XI. EROTIKA NA 
DELOVNEM MESTU -  zah. nem
ški film, seksi komedija

23. XI. ŽAGA ALI BANDIT -  
francoski film, kriminalka

27. XL MISTER MILJADER- 
ameriški film -  komedija

28. XI. NORČIJE RACMANA

JAKE -  ameriški film, risanka 
30. XI. GLASBI NIKOLI KON

CA -  ameriški film, glasbeni

Matična kronika za september
POROKE: MAVRIČ Jože, star 

26 let, voznik viličarja iz Lenarta pri 
Gornjem gradu 24 in PODBRE- 
ŽNIK Pavla, stara 18 let, kon- 
fekcionarka iz Lenarta pri Gornjem 
gradu 18,

ŽUNTER Ljubo, star 25 let, 
strojni tehnik iz Nizke 18 in KO
LENC Martina, stara 24 let, višja 
med. sestra iz Varpolja 29,

ROČNIK Jože, star 27 let, dela
vec iz Šentjanža 51 in KUBAT 
Zdravka, stara 25 let, delavka iz 
Ljubnega/S 35 a,

LOMSEK Roman, star 25 let, 
avtoklepar iz Nazarij 16 in HRI- 
BERSEK Branka, stara 20 let, ek. 
tehnik iz Lok pri Mozirju 38 b 

PRAZNIK Jožef, star 29 let,
. avtoličar iz Lačje vasi 19 in PRI

SLAN Jožica, stara 19 let, sestavljal- 
ka iz Grušovelj 23

KOKOVNIK Ivan, star 28 let, 
avtoprevoznik iz Potoka 20 in 
ŠKRUBEJ Fanika, stara 22 let, kon- 
fekcionarka iz Lačje vasi 10 

KLEMENAK Janez, star 24 let, 
strojni tehnik iz Mozirja 138 in 
PEČNIK Vekoslava, stara 24 let, 
predm. učiteljica iz Prihove 49 

BRINOVSEK Alojz, star 26 let, 
strojnik iz Ljubije 85 in PEČNIK 
Marija, stara 19 let, kuharica iz 
Ljubije 47

ATELŠEK Jožef, star 31 let, klju
čavničar iz Solčave 24 in KLA
DNIK Branka, stara 22 let, učitelji
ca iz Gornjega grada 158

ŠIKLJAN Živko, star 33 let, dela
vec iz Ljubnega/S 49 in JEFTIČ 

X Slavica, stara 23 let, konfekcionarka 
iz Ljubnega/S 49.

SMRTI: SPENDE Martin, star 77 
let, upokojenec iz Prihove 28, KO
LENC Stanko, star 65 let, upokoje
nec iz Homec Brda 9, BITENC 
Marija, stara 77 let, gospodinja iz

Žg. Pobrežja 7, KLADNIK Ferdi
nand, star 67 let, upokojenec iz 
Raduhe 37, LESKOVŠEK Helena, 
stara 84 let. preužitkarica iz Šmihela 
25, FINKŠT Anton, star 71 let, 
upokojenec iz Možina 23, GOSTE
ČNIK Martin, star 54 let, kmet iz 
Brezja 27, JUVAN Andrej, star 45 
let, delavec iz Ljubnega/S 49, 
OREŠNIK Jožef, star 81 let, upoko
jenec iz Savine 55.

E S S S  NOVICE
„Savinjske novice” izhajajo 
mesečno - Izdaja SZDL ob
čine Mozirje -  Urejuje ured
niški odbor -  Glavni In od
govorni urednik Aleksander 
Videčnik -  Tehnični urednik 
Niko Kupec - Fotografska 
priprava Ciril Sem - Uredni
štvo in uprava: Mozirje 175, 
telefon: (063) 831-069 -  Žiro 
račun pri SDK  ekspozitura 
Mozirje, številka:

52810-637-55424 
-  Savinjske novice, glasilo 
SO  Mozirje - Rokopise, ob
jave in oglase za vsako šte
vilko sprejemamo do 20. v 
mesecu -  Stavek, filmi in 
prelom DITC, tozd Grafika 
Novo mesto - Tisk na rota
ciji Ljudske pravice v Ljub
ljani - Po mnenju IS SRS, 
Sekretariata za informacije 
(št. 421 1/72 z dne 9. maja 
1973) je časopis oproščen 
davka na promet proizvo
dov.


